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„Mul polnud aimugi, et 
kohe peole satun,“ ei 
varjanud dr Alexander 
Kašeli rõõmsat ülla-
tust, kui 22. märtsil 
Koeru esmatasandi 
tervisekeskusesse 
kohta vaatama tuli. 
Järgmisel päeval osa-
les ta tervisekeskuse 
ametlikul avamisel.

Dr Kašeli on 36-aastane 
ja täpselt kolmandiku sellest 
töötanud üldarstina. „Õppisin 
kuus aastat meditsiini Barnau-
lis, Altai riiklikus meditsiiniüli-
koolis ja pärast selle lõpetamist 

olen töötanud arstina 12 aastat,“ 
täpsustas ta.

Venemaal peavad arstid lit-
sentsi pikendamiseks end iga viie 
aasta tagant täiendama ja tegema 
eksami, seda ei saa aga teha töö 
kõrvalt. Et Peterburis end tera-
peudina täiendada, katkestas ka 
tema pooleteiseks kuuks töö ja 
leidis hiljem uue töökoha Ivang-
orodis. „Seal läheb kolmas aasta. 
Olen jaoskonnaarst, minu jaos-
konnas on 2000 patsienti, lisaks 
töötan veel poole kohaga teises 
jaoskonnas, sest ka Venemaal 
napib arste, ja teen EMO-s val-
veid,“ srelgitas dr Kašeli. „Palk 
on 50 000 rubla, mis teeb nii 
600 euro kanti, kuid ma ei kur-
da – kui peret pole, saab sellega 
rahulikult ära elada.“

Asi, mida hoopis rohkem napib, 
on vaba aeg. „Televiisorit mul ko-

dus pole, sest seda poleks nagunii 
aega vaadata. Kuulan Vikerraadiot. 
Ja et mul on viisa, käin kaks korda 
nädalas naaberlinnas Narvas uju-
mas,“ tutvustab ta oma hobi. „Töö 
on istuv, on vaja liigutada.“

„Suurlinn pole minu jaoks. 
Veendusin selles Peterburis õp-
pides: liiga kärarikas, hingata 
pole midagi. Olen väga õnnelik, 
et leidsin sellise väikese koha. 
Unistan perest, oma majast ja 
aiakesest,“ ütles ta. 

Tervisekeskuses ühe kabi-
netiukse kõrval seinal on juba 
tema nimesilt. „Siin on töötin-
gimused suurepärased, kohe 
kõrval asub laboratoorium ja 
kõik patsiendid on arvutis, nagu 
oli ka Altais. Leningradi oblastis 
tuleb kõik haiguslood käsitsi 
ravikaardile kanda,“ võrdles ta.

Veel meeldib talle, et siia töö-

le tulles saab ta töö kõrvalt asu-
da end täiendama Tartu ülikoo-
lis. Eesti keele oskust ta suureks 
probleemiks ei pea, sest õpib 
seda juba mitu kuud. „Kust teil 
valutab?“ ja palju muudki oskas 
ta juba küsida ja loodab kee-
le 1. juuniks, kui Koerus tööd 
alustab, suhtlustasandil selgeks 
saada. „Tahan juba siia tööle ja 
õppima. Parem keset Eestit kui 
Narvas. Kui mulle oleks paku-
tud võimalust Narvas töötada, 
poleks ma nõus olnudki.“

Järva vallavalitsus annab 
uuele arstile Koerus kasutada 
korteri. Koeru piirkonnajuht 
Toomas Tammik käis tohtriga 
korterit vaatamas. „Talle meel-
dis. See on 2-toaline värsken-
duskuuri läbinud elamispind 
väkese köögiga. Tellime omalt 
poolt sinna ka köögimööbli,“ 

lubas Tammik. Lisaks on valla-
valitsus lubanud korterisse osta 
ka eluks esmavajaliku mööbli.

Järva abivallavanem Tiina 
Oraste ütles, et dr Alexander Ka-
šelit tuli vallale pakkuma tervise-
amet. „Ilmselt seetõttu, et oleme 
korraldanud mitu konkurssi pe-
rearsti leidmiseks, kuid kõik need 
on luhtunud. Kuu aega tagasi oli 
ta ka Koerus kaasas kohta vaa-
tamas ja jäi väga rahule. Ja selle 
kuu ajaga, mis jäi kahe külastuse 
vahele, on tema keeleoskus usku-
matult palju paranenud,“ tunnis-
tas Oraste. Ta lisas, et terviseamet 
lubas tohtrit igati aidata. 

Koeru esmatasandi tervise-
keskuses töötab veel perearst 
Riina Lääne. Järva-Jaani pere-
arst Silvia Nilbe hakkab mais 
kord nädalas patsiente vastu 
võtma ka Koerus.

Uus perearst tuleb piiri tagant

Sügisest jät-
kab Ambla-
Aravete Kool

TIINA ORASTE

abivallavanem

Selle aasta sügisest jätka-
vad koos ühe haridusasutu-
sena Aravete lasteaed Mesi-
mumm ja Ambla lasteaed-
põhikool. Uueks nimeks saab 
alates 1. septembrist Ambla–
Aravete kool. 

Nii Aravete lasteaed Me-
simumm kui ka Ambla las-
teaed–põhikool jätkavad oma 
tegvust samades asukohtades 
ja hoonetes, kus praegugi. 
Viime kaks haridusasutust 
ühtse juhtimise alla. Lapse-
vanema ja lapse jaoks kahe 
asutuse ühendamine muu-
datusi kaasa ei too. Esimesel 
septembril lähevad Aravete 
lasteaialapsed ikka oma arm-
saks saanud lasteaeda Mesi-
mumm ning Ambla õpilased 
jätkavad õpinguid oma koolis 
ning lasteaialapsed lasteaia 
ruumides. 

Tegelikult on kahte asutust 
juba üle poole aasta juhtinud 
Madli Põder ja see aeg on 
näidanud, et nii on võmalik. 
Parimaks toimimiseks saab 
juhtkond sisse viia nii sisulisi 
kui ka korralduslikke muu-
datusi. Näiteks ühtlustada 
alushariduse õppekava, viia 
läbi ühiseid tegevusi, jagada 
tugiteenuseid ning korralda-
da õpetajate, abiõpetajate ja 
töötajate asendusi. 

Iga muudatus kutsub 
esile kõhklusi ja küsimusi 
ning võib näida, et otsuseid 
tehakse kiirustades. See on 
loomulik. Ühendamise on 
heaks kiitnud mõlema asu-
tuse  hoolekogud, töökollek-
tiivid, samuti Ambla laste-
aed-põhikooli õpilasesindus 
ning otsustega kinnitanud 
vallavolikogu. Ühendatud 
asutuse juhtkonnal seisab aga 
ees töine suvi. Soovime neile 
jõudu! Kõik  hea mõtted ning 
ettepanekud on oodatud!
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Kogukonnad 
saavad toetust 
küsida

Kohaliku omaalgatuse prog-
rammi infopäev  toimub 11. ap-
rillil kell 14-16 Järvamaa keskraa-
matukogu III korruse seminari-
ruumis Paides Lai tn 33. Info-
päeval tutvustatakse programmi 
nõudeid taotlejale, taotlusele ja 
tegevustele ning  vaadatakse koos 
üle taotlusvormide täitmine. In-
fopäev on tasuta. Infopäevale oo-
tame registreerimist 10. aprillini.

Kohaliku omaalgatuse prog-
rammi (KOP) eesmärk on tugeva-
te ja omaalgatusel põhinevate ko-
gukondade tekkimine ja püsimine. 
Programmi eesmärgi saavutami-
seks toetatakse tegevusi, millega 
panustatakse kogukonnaliikmete 
teadmiste ja oskuste kasvu, kogu-
konna identiteedi tugevnemisse, 
tõhusama koostöö tekkesse ja 
kogukonnaliikmete ühistegevust 
soodustavate avalikus kasutuses 
olevate objektide rajamisse ja aren-
damisse ning kogukonnaliikmete-
le vajalike teenuste pakkumisse.

 Programmi viiakse ellu kahe 
meetme kaudu:

•Meede 1 – kogukonna areng:  
toetatakse tegevusi, millega pa-
nustatakse kogukonnaliikmete 
teadmiste ja oskuste kasvu, ko-
gukonna identiteedi tugevnemis-
se ja tõhusama koostöö tekkesse.

•Meede 2 – elukeskkonna ja 
kogukonnateenuste arendamine: 
toetatakse tegevusi, millega pa-
nustatakse kogukonnaliikmete 
ühistegevust soodustavate ava-
likus kasutuses olevate objektide 
rajamisse ja arendamisse ning 
kogukonnaliikmetele vajalike 
teenuste pakkumisse.

Toetuse taotlejaks saavad olla 
programmi nõuetele vastavad ja 
avalikes huvides tegutsevad mit-
tetulundusühingud ja sihtasutu-
sed, mille asutajaks ega liikmeks 
ei ole kohaliku omavalitsuse ük-
sus ega riik.

 Toetuse summa on maksi-
maalselt 2000 eurot. Taotlus koos 
nõutud lisadega tuleb esitada elekt-
rooniliselt Järvamaa Omavalitsuste 
Liidu  e-postiaadressile kop@jarva.
ee,  taotluste esitamise tähtaeg on 
hiljemalt  2. mai kell 16.30.

Investeeringud Järva vallas 2018
Tegevus Summa
Arengukava 20 000
Üldplaneering 40 000
Järva-Jaani teeninduskeskuse soojusta-
mine ja sisetööd

100 000

Koeru teeninduskeskuse ruumid ja sisus-
tus, eraldi taotlus sundliitmisest

50 000

Albu üleminev teeehitus 35 560
Aravete Lasteaia tn asfalteerimine/
pindamine

15 000

Ambla ja Imavere teede ja tänavate 
remont

99 560

Järva-Jaani erateede ostmine 6 000
Järva-Jaani–Karinu kergliiklustee 5 km 338 000
Ahula ja Aravete vaheline kergliiklustee 250 000
Valla teede remonttööd 149 986
Kareda teeninduskeskuse küttesüsteemi 
tasakaalustamine ja ventilatsioon, varika-
tus, ruumide remont, lamekatus

40 000

Koeru keskkonnajaama jäätmemaja raja-
mine (toetus 23 974)

25 096

Imavere Taadikvere vee- ja kanalisatsioo-
niprojekt

25 000

Imavere Tuljaku tee sademevesi 90 000
Järva-Jaani järve regulaatori projekt 5 400
Imavere Tuljaku tee ja Saare–Kuusiku tee 
tänavavalgustus

15 000

Esna tänavavalgustuse rekonstrueerimine 6 000
Elamu üürikorteriteks ümberehitamise 
tüüpprojekti koostamine

40 000

Järva-Jaani kirikuaia remont 
(PRIAlt 5000)

15 000

Imavere perearstikeskuse ruumide 
renoveerimine

25 000

Koigi ambulatooriumi hoone osaline
rekonstrueerimine

100 000

Koeru ambulatoorium, apteegipoolsete 
ruumide rekonstrueerimine

5 000

Koeru tervisekeskuse rajamine, toetus 
138 624

184 832

Imavere võimla soojasõlm 4 000
Imavere rahvamaja soojasõlme, kütte- ja 
elektrisüsteemi remont

21 670

Päinurme rahvamaja juurde mänguvälja-
ku rajamine/katuse remont

38 000

Koeru kultuurimaja klaveri renoveerimine  
(toetus 8 000)

12 000

Koeru kultuurimaja soojustamine, 
wc remont

98 000

Koigi mõisa aia külastuskeskuse kogutud 
toetusfond

32 000

Aravete lasteaed (sh toetused 117 000, 
ühinemistoetus 20 000, eelarvest 32 000 
ja EAS 130 000)

1 000 000

Koeru LA Koeru ruumide remont 24 297
Koeru LA Vao saali remont 14 500
Koeru LA Vao küttelahendus 20 000
Koeru LA siseõue asfalteerimisprojekt 2 500
Peetri kooli remont 90 250
Albu PK energiasäästuprojekt (INNOVE 
toetus 28 3172)

333 144

Imavere PK soojasõlm, ren projekt ja ka-
tuseakna vahetus

14 000

Koeru KK kahe korruse ümberehitus (toe-
tus 20 000)

40 000

Koeru muusikakooli tiibklaver Kawai (toe-
tus 7 000)

14 160

Aravete hooldekeskuse trepitõstuk 20 000
3 458 955

22. märtsi vallavolikogu 
istung

• Järva valla põhimäärus oli 
teisel lugemisel. Vallasekretär 
Karin Tenisson-Alev selgitas, 
et muudatusettepanekuid ei 
ole eelnõu kohta esitatud. 
Volikogu kehtestas valla põ-
himääruse ühehäälselt.

• Volikogu jätkas Jär-
va valla 2018. aasta eelarve 
teist lugemist. Vallavalitsu-
se fi nantsosakonna juhataja 
Andrus Mikson selgitas, et 
tähtaegselt laekus 12 ettepane-
kut, eelarve- ja majandusko-
misjonis vaadati ettepanekud 
läbi. A. Mikson kandis ette et-
tepanekute kohta kujundatud 
seisukohad vastavalt eelnõu 
seletuskirjale. Pärast mõne-
de parandusettepanekute lä-
bihääletamist (kõik esitajad 
seda ei soovinud) kinnitas vo-
likogu ühehäälselt Järva valla 
esimese eelarve kogumahus 
16  581  616 eurot. Volikogu 
volitas Järva vallavalitsust 
eraldama sporditegevuse, re-
ligiooni- ja muudeks ühiskon-
nateenusteks ning vabaaja-, 
kultuuri- ja haldustegevusteks 
tegevus- ja projektitoetusi val-
la mittetulundusühingutele, 
sihtasutustele ja seltsingutele.

• Järva vallavolikogu keh-
testas Järva valla hankekorra.

• Esimesel lugemisel oli 
teenistus- ja välislähetuse 
kord.

• Abivallavanem Tiina 
Oraste selgitas, et plaanitak-
se ümber korraldada kahe 
asutuse, Aravete Lasteaia 
Mesimumm ja Ambla Las-
teaed-Põhikooli tegevus ja 
need liita. Teemat on aruta-
nud pedagoogiline nõukogu, 
õppenõukogu, hoolekogud, 
õpilasesindus. Nime osas on 
ettepanek Ambla-Aravete 
Lasteaed-Põhikool. Otsuse 
eelnõu oli arutusel haridus- 
ja noorsootöökomisjonis.

Vello Teor tegi kirjaliku et-
tepaneku eelnõu tagasi lükata 
ja tsiteeris ühinemislepingut. 
Ta tõi välja laste vähesuse 
Aravete Gümnaasiumis ja 
võimaluse riigigümnaasiumis 
õppimise kohta. Teor pidas 
otstarbekaks kaaluda kõigi 
ühe piirkonna haridusasutus-
te liitmist (Aravete, Ambla). 
Teori meelest on tegemist ühi-
nemislepingu muutmisega, 
otsuse vastuvõtmiseks peab 
olema poolthäälte arv sarnane 
ühinemislepingu muutmiseks 
vajaliku häältearvuga, ka lei-
dis ta, et laiema avalikkusega 
on teema läbi arutamata.

Haridus- ja noorsootööko-
misjoni esimees Kalju Kerts-
mik ütles, et komisjon arutas 

liitmist ja ühinemislepingu 
haridust puudutavaid punkte 
ja leidis, et ühinemislepingut 
selle otsuse vastuvõtmisega ei 
rikuta. Komisjonis tekkis dis-
kussioon nime osas, nimeks 
pakuti välja Ambla-Aravete 
Kool. 

Vello Teori ettepanek eel-
nõu tagasi lükata ei saanud 
poolthääli (poolt 7, vastu 10, 
erapooletu 1).

Kalju Kertsmiku ettepanek 
panna asutuse nimeks Ambla-
Aravete Kool sai poolthääled 
(poolt 9, vastu 2, erapoole-
tud 4). Otsustati, et Ambla 
Lasteaed-Põhikool ja Aravete 
Lastead Mesimumm jätkavad 
1. septembrist 2018 uue nime, 
Ambla-Aravete Kool all.

• Volikogu kehtestas ka 
Ambla-Aravete Kooli põhi-
määruse.

• Volikogu saatis teisele lu-
gemisele Järva-Jaani Gümnaa-
siumi põhimääruse muutmise 
eelnõu.

• Esimesel lugemisel olid 
avaliku ürituse korraldamise 
ja pidamise nõuded.

• Et Imavere vald osales 
sihtasutuse Eesti Piimandus-
muuseum asutamisel ja Maa-
eluministeerium võõrandas 
Imavere vallale tasuta riigi-
asutuse Eesti Piimandusmuu-
seum valduses oleva kinnistu, 
otsustas volikogu nüüd, et 
annab vastavalt kokkuleppele 
saadud vara asutatud sihtasu-
tusele Eesti Piimandusmuu-
seum tasuta kasutamiseks.

• Järva vallavolikogu tun-
nistas kehtetuks Kareda val-
lavolikogu 20. septembri 2017 

otsused nr 29 ja nr 30, millega 
anti vallale kuuluv Karesse-
ni kinnistu, millel asub Es-
na vana vallamaja, tasuta üle 
mittetulundusühingule Kares-
sen ja vallale kuuluv kinnistu 
aadressiga Esna küla, Pikk 11 
tasuta üle mittetulundusühin-
gule Esna Küla Selts.

• Vallavolikogult küsiti 
arvamust Orgmetsa uurin-
guruumi üldgeoloogilise uu-
rimistöö loa andmise otsuse 
eelnõu kohta. Keskkonnaspet-
sialist Triin Tõnisson selgitas, 
et üldgeoloogilise uurimistöö 
tegemine ja varu arvele võtmi-
ne keskkonnaregistri maard-
late nimistus ei anna taotlejale 
kaevandamise õigust, kuid an-
nab riigile maavarade otsingu 
ja uuringu seisukohalt olulist 
informatsiooni. Kavandatava 
uurimistöö eesmärk on ula-
tuslikum maavara otsing, sel-
gitamaks välja, kas antud koht 
või osa sellest on käsitletav 
võimaliku uue perspektiivse 
leiukohana. Uuritavaks maa-
varaks on seal tehnoloogiline 
lubjakivi, mille võimalikud 
kasutusalad selgitatakse välja 
katsetööde käigus. Volinikud 
olid uurimistööks loa andmi-
sega päri.

• Sotsiaalosakonna juhataja 
Katre Mägi tegi ettepaneku 
kinnitada Aravete Hoolde-
keskuse hoolekogu koosseisu 
Rünno Lass – Järva Vallavoli-
kogu esindaja, Gerli Soondra 
– Järva Vallavalitsuse esindaja, 
ja Kaja Krassavin – hoolde-
keskuse töötajate esindaja. 
Volikogu kinnitas hoolekogu 
koosseisu.

Volikogus

ÖÖTLA  
MÕISAS JA PARGIS 24. APRILLIL   

KELL 16–19

Kavas:

• JÄRVA-JAANI TULETÕRJESELTSI 
esitlus „ENNETUS EELKÕIGE“
Staatiline tulekustutus, vahtkustuti 
kasutamine, kuidas käituda 
tulekahju korral.

• ARAVETE PÄÄSTEKOMANDO  
meeskonnavanem ning korstna-
pühkija Veljo Kukk räägib:
• Küttesüsteemide hooldamine, 
korrastamine. Enimlevinud vead.
• Tulekollete paigaldiste nõuded, 
tingimused.
• • Suitsu- ja vinguanduri valik ja 
kasutamine.
• • Ühiskondlike hoonete 
valdamise nõuded.  

Tule osalema, 
õppima!  

Võta naaber 
kaasa!

OSALEMISEKS REGISTREERI  
tel 529 3767 projektijuht Helvi Kerem

MTÜ Viru Küla Selts

NÄITLIK 
OHUTUSALANE ÕPPEPÄEV
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„16 581 616 eurot,“ üt-
les vallavanem Rait Pi-
helgas välja Järva valla 
selle aasta eelarve-
numbri. „Saab olema 
põnev eelarveaasta. 
Võrralda pole millega-
gi. Näeme, kuidas see 
eelarve käitub, kuidas 
tulud laekuvad ja kulu-
tusi tehakse.“

Selle aasta eelarve pandi kok-
ku seitsme ühinenud omavalit-
suse eelarvete põhitegevustest. 
„Meie jaoks – detsembris olid 
ametis peale minu veel vaid 
kaks abivallavanemat ning 
Ambla abivallavanem Andrus 
Mikson oli eelarve koostamise 
juures suureks abiks – oli see 
töö keeruline. Oli seitse erinevat 
metoodikat, mis tuli ühendada. 
Esimene eelarve, mille me 31. 
detsembril üle andsime, oli üsna 
toores,“ tunnistas Pihelgas. „See 
on konsolideeritud eelarve, siia 
on arvestatud ka kõikide MTÜ-
de ja vabaühenduste taotlused 
kärpimata kujul.“

Pihelgas nimetas esimest 
Järva valla eelarvet õpipoisi-
eelarveks. „Me ei planeerinud 
suurt tulude kasvu, jäi 4,6%. Et 
headel aegadel oleks väike puh-
ver, jätsme 3,5% kogu eelarve 
mahust reservi,“ ütles Pihelgas. 
„Kindlasti tuleb ka lisaeelarve ja 
selliseid kulusid, mida polnud 
võimalik ette näha.“

Kuidas tulud laekusid ja kui 
suured olid tegelikud kulud, 
näeb alles aasta lõpus. „Tulude 
laekumist näeme igal kuul ja 
peame selle üle arvestust. Veeb-
ruarikuu seisuga on tulumaksu 
plaanitust rohkem laekunud 
77  158 eurot. Jaanuaris laekus 
tulumaksu plaanitust rohkem 
9,9% ja veebruaris 4,4%,“ teadis 
Pihelgas öelda. „Minul vallava-
nemana on kõige suurem mure, 
kuidas endised vallad oma elu 
korraldasid, kuidas eelarvet pee-
ti. Oluline on, et saaksime aru, 
kus mingeid kulutusi tehakse, et 
asutused saaksid ühele lainele. 
Siis saame ju-
ba järgmisel 
a a s t a l 

vaadata, kust on võimalik kok-
ku hoida.“

Investeerimiskava on üsna 
mahukas. Selle elluviimiseks ka-
sutatakse ühinemistoetust, mis 
on 799 341 eurot, lisaks plaani-
takse võtta ka laenu 1 800 000 
eurot. „Oleme investeeringute 
puhul arvestanud seda, mida 
eelmised omavalitsused selleks 
aastaks planeerisid. Seega läh-
tusime järjepidevusest. Seda on 
vaja. Enamik investeeringuid 
on seotud ühinemislepinguga,“ 
selgitas Pihelgas. 

Kuigi ühinemisega seotud in-
vesteerimiskava võiks täita nelja 
aastaga, proovib Järva vald selle 
aastaga päris palju ära teha. Nime-
kiri on pikk. Tegevusi on kokku 43 
ehk 3,4 miljoni euro eest ja neid 
jagub kõigisse piirkondadesse. 

Rait Pihelgas, kui mahukas 
on selle aasta investeerin-
gute kava?

Investeeringute kava on väga 
ambitsioonikas. Igas piirkon-
nas on üks suur investeering, 
lisaks väiksemaid. Murekoht 
on, kuidas me ajaliselt jõuame, 
sest juba on aprill. Eelarve oleks 
võinud vastu võt-
ta ka veebruaris. 
Ma ei tea, kas 
opositsioo-

ni poliitilised mängud väärisid 
küünlaid. Teisalt saime eelar-
vesse sisse viia hulga muudatusi.

Näteks Albus on suurim in-
vesteering Albu põhikooli ener-
giasäästuprojekt, mis maksab 
kokku 333 144 eurot. Lisaraha 
taotleme Innovest. 

Aravete piirkonnas on suu-
rim investeering Aravete laste-
aia renoveerimine, millele on 
kavandatud kokku miljon eu-
rot. Selles multifunktsionaalses 
hoones asuvad perearstikeskus, 
apteek, hooldekeskus, raama-
tukogu, piirkonnapolitsei töö-
koht ja lasteaed. Saime toetust 
ka KIK-ist.

Imavare piirkonnas on kavas 
palju väikeseid investeeringuid 
ehk need asjad, mis on olnud 
aastaid tegemata, tehakse nüüd 
ära. Suuremad tööd on perearsti 
ruumide renoveerimine, milleks 
on kavandatud 25 000 eurot, ja 
Imavere Tuljaku tee sademevete 
ärajuhtmine, mis on olnud pikka 
aega probleemiks ja millele on 
plaanitud 90 000 eurot.

Järva-Jaanis on olulisim viis 
kilomeetrit kergliiklusteed Ka-
rinule, millele on arvestatud 

338 000 eurot. Ka Ambla ja 
Albu piir-

konnas on kavas ehitada kerglii-
kustee Ahula ja Aravete vahele, 
milleks plaaniti 250 000 eurot.

Karedal investeeritakse kokku 
136  000 eurot, suurim töö on 
kooli küttesüsteemide uuenda-
mine.

Koerul kui sundliidetud oma-
valitsusel investeerimistoetust 
polnud. Oleme selle jätnud selja 
taha. Tervisekeskuse juba ava-
sime. Järgmine suurem projekt 
on Koeru kultuurimaja soojus-
tamine, milleks on kavandatud 
98 000 eurot. 

Koigis läheb osaliselt rekonst-
rueerimisele ambulatooriumi-
hoone, milleks on arvestatud 
100 000 eurot. Taotluse esitasi-
me, loodame ka toetust saada. 
Ka remondime ära Päinurme 
rahvamaja katuse, mis on kehvas 
seisus.

Kasutame nelja aasta pea-
le antud ühinemistoetuse ära 
rohkem esimesel aastal. Teeme 
tööd selle nimel, et suudaksime 
investeeringute kava täita. Han-
kekorra võtsime vastu, koostame 
hankeplaani, valmistame ette 
projekte. Majandusosakond saab 
korraliku koormuse, kuid inime-
sed on võimekad ning loodame, 
et pakkumused lähevad edukalt.

Kas on lisaks tulnud ka 
töid, mida te aasta algul ei 
osanud ette näha?

Ku me räägime Aravete küt-
tesüsteemidest, siis oli teada, 
et sinna on vaja investeerida. 
Valmistasime ette taotlust, et 
KIK-ilt raha küsida. Jõudsime 
selleni, et välja vahetada tuleb 
kogu süsteem alates katlast. 
Suvel lõpeb pikaajaline leping 
senise soojatootjaga, kellel pole 
olnud huvi investeerida. Otsime 

head lahendust, kuidas edasi 
minna. 

IT-süsteemi ühtlustami-
sele on kavandatud 37 000 

eurot, et 

vallaasutustel ja vallal oleks 
ühtne süsteem. Paljud võivad 
öelda, miks te seda teete, kellel 
seda vaja on. Tegelikult on seda 
vaja, et vald töötaks ja toimiks. 
IT-valdkond on seni olnud pal-
juski alarahastatud. 

Millal hakkate välja maks-
ma toetusi MTÜ-dele?

Seni oli viiel omavalitsusel 
seitsmest MTÜ-de toetamise 
kord, kahel polnud. Järva val-
la roll ongi toetuste kord välja 
töötada, et kõik osapooled saaks 
aru, kuidas avalikku raha kasu-
tatakse. Kui valla eelarvest on 
otse sporti ja kultuuri toetatud, 
ühekordselt arveid kinni maks-
tud, siis see on kõige vähem jät-
kusuutlik. Kui võim vahetub, on 
lihtne need toetused eelarvest 
välja visata. Sellist praktikat on 
meil olnud, tahan selle välja juu-
rida. Ka Amblas oli asju valesti 
korraldatud, me peame sellest 
rääkima. Kui me seda ei tee, ei 
muutu asjad paremaks. 

Kõik peaks käima MTÜ-de 
toetamise korra järgi: meil on 
partner MTÜ, kellega sõlmida 
koostööleping, kus on kirjas 
mõlema osapoole kohustused 
ja eesmärk, kuhu me jõuda ta-
hame. 

Lihtne on teha karmi korda ja 
anda toetust mingi koefi tsendi 
alusel. Kuidas säilitada võime-
kus vaadata iga MTÜ sisse, mida 
need inimesed teevad, mõista 
seda ja rääkida läbi – et säiliks 
see väikeste valdade eelis tun-
da oma aktiivseid inimesi. Selle 
järjepidevuse kandjaks on meil 
piirkonnajuhid. 

Inimesed küsivad ikka, 
millist kokkuhoidu annab 
valdade liitumine. Mida 
neile öelda?

Ükski ühinemine, mis on 
Eestis läbi viidud, pole andnud 

rahalist kokkuhoidu. See pole 
kunagi olnud haldusreformi 
eesmärk, vaid mõistlikum, de-
mokraatlikum ja säästlikum 
riigivalitsemine. Ja sõna „sääst“ 
ei tähenda vaid rahalist säästu.

Kui vaatame rahanumbrit, siis 
eelarved on kokku liidetud ja tekib 
suurem investeerimisvõimekus ja 
võimekus kaasata rohkem ka lae-
nuraha. Kui varem oli meil ühes 
kohas 0,5 kohaga ehitusspetsialist 
ja 0,2 kohaga järelevalvespetsialist, 
siis nüüd on pädevad spetsialistid, 
kes teevad oma tööd ja saavad 
reaalset nõu anda inimestele ja 
ettevõtjatele, kui nad tahavad mi-
dagi rajada. Enne laiutati lihtsalt 
käsi. Ja see, et meil on pädevad 
inimesed, kes oskavad viia protse-
duuri lõpuni, on efektiivsus. Kok-
kuhoid ametnikkonna pealt tekib 
vast nelja-viie aasta pärast, kui üle-
minekuperiood on lõppenud. Et 
ühtses rütmis hingama hakata, on 
ametnikke natuke rohkem vaja.

Suudame nõu ja jõuga olla 
paremad partnerid oma allasu-
tustele. Meil on täna iga kool 
kui vürstiriik. Oleme mures, et 
meil pole aineõpetajaid. Imavere 
koolis on 86 õpilast, aga me ei 
saa siia vajalikke aineõpetajaid. 
Koolijuhid peavad mõistma, et 
nad on omavalitsuse osa. Kui 
meil on kaks-kolm väikest kooli 
kõrvuti ja vaja on matemaati-
kaõpetajat, siis need kolm kooli 
peaks koostööd tegema, et neil 
oleks üks matemaatikaõpetaja, 
tegema tunniplaani selliselt. See 
kõik on teostatav, ainult on vaja 
koostööd teha. See ei nõua nii-
võrd raha kui tahet. Ja läbi selle 
tõuseb ka hariduse kvaliteet. See 
sünergia annabki võidu. Ees-
märk on ju anda lastele parimat 
haridust. Et meil oleks lasteaias 
tugispetsialistid, logopeedid, 
psühholoogid – see on see võit, 
mida kodanik sageli ei näe.

Ei tasu esimesest aastast otsida 
haldusreformi võite ja kaotusi. 
Vanasõnagi ütleb, andke aega atra 
seada. Vallas oleme enda jaoks 
seadnud eesmärgi, et midagi ei 
läheks halvemaks. Kui meil ei 
ole telefonid punased, kui pole 

tulnud kirju, et kõik on halvas-
ti, ja kõik sujub, kuigi on 

veid ka segadust, on 
see juba suur 

töövõit. 

Aasta jätkub õpipoisieelarvega
Põhitegevuse kulud tegevusalade järgi

Valdkond Summa Osakaal
Üldised valitsussektori teenused 2 261 361 13,6 %
Avalik kord ja julgeolek 16 293 0,1 %
Majandus 1 308 757 7,9 %
Keskkonnakaitse 233 090 1,4 %
Elamu- ja kommunaalmajandus 734 002 4,4 %
Tervishoid 347 971 2,1 %
Vaba aeg, kultuur ja religioon 1 767 531 10,7 %
Haridus 8 675 961 52,3 %
Sotsiaalne kaitse 1 236 651 7,5 %

* valdkondade koondsummad sisaldavad ka investeeringuid

peame selle üle arvestust. Veeb
ruarikuu seisuga on tulumaksu
plaanitust rohkem laekunud 
77  158 eurot. Jaanuaris laekus 
tulumaksu plaanitust rohkem
9,9% ja veebruaris 4,4%,“ teadis 
Pihelgas öelda. „Minul vallava-
nemana on kõige suurem mure, 
kuidas endised vallad oma elu
korraldasid, kuidas eelarvet pee-
ti. Oluline on, et saaksime aru, 
kus mingeid kulutusi tehakse, ett 
asutused saaksid ühele laineleleeeeeeeeeeeeee.................
Siis saame ju-
ba järgmisel 
a a s t a l 

sest juba on aprill. Eelarve oleks 
võinud vastu võt-
ta ka veebruaris.
Ma ei tea, kas 
opositsioo-

338 000 eurot. Ka Ambla ja 
Albu piir-

head lahendust, kuidas edasi 
minna. 

IT-süsteemi ühtlustami-
sele on kavandatud 37 000

eurot, et

valdade liitumine. Mida 
neile öelda?

Ükski ühinemine, mis on 
Eestis läbi viidud, pole andnud

psühholoogid  see on see võit,
mida kodanik sageli ei näe.

Ei tasu esimesest aastast otsida 
haldusreformi võite ja kaotusi.
Vanasõnagi ütleb, andke aega atra 
seada. Vallas oleme enda jaoks 
seadnud eesmärgi, et midagi ei 
läheks halvemaks. Kui meil ei 
ole telefonid punased, kui pole 

tulnud kirju, et kõik on halvas-
ti, ja kõik sujub, kuigi on

veid ka segadust, on 
see juba suur 

töövõit. 
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Neljapäeval, 29. märtsil tä-
histas 1944. aastal asutatud ehk 
74-aastane Imavere rahvamaja 
oma uue maja 20. sünnipäeva. 
Imavere kultuuritöö spetsialist 
Õnnela Lees oli selleks puhuks 
peole kutsunud kõik, kes selles 
majas töötanud või taielnud ja 
ka muidu sõbrad. „Ja miks mitte 
kutsuda esinema 20-aastased 
noored, kes kultuuri oma eri-
alaks valinud,“ arutles Lees ja 
kutsus esinema Viljandi kultuu-
riakadeemia tudengid Maarika, 
Taneli ja Kelly.

Õnnela Leesil on kulturitöö-
taja ametis staaži 25 aastat. „Sa 
pead inimesi armastama nii pal-
ju, et jagad nendega elu,“ teadis 
ta öelda. „Rahvamaja ülesanne 
on neilt, kes tahavad midagi 
teha, takistusi eest ära võtta.“

 „Ülemusi ja alamusi meie 
majas pole – kõik on indivii-
did,“ ütles Lees. Tema jõudis 
koos elukaaslase Alan Beckiga 
Imavere maile kultuuri juh-
tima kolm aastat tagasi Tõs-
tamaalt, kus kõik teed olid 
juba sisse käidud. Tulemus: 
tööd alustas laste muusika-
stuudio, mida nad koos Alani 
ning kooli muusikaõpetaja ja 
huvijuhi Krista Tiitmaaga vea-
vad. Sel koolitalvel on õpilasi 
23. „Alguses polnud pillegi, 
oli vaid üks häälest ära klaver. 
Saime need osta investeerin-
gutoetuse rahaga. Lihtsalt kü-

siti, mida ma teeksin, kui raha 
saaksin. Kaua ma ei mõelnud,“ 
pajatas Lees. „Lõpeb teine 
õppeaasta. See on imetore, et 
lapsed pilli õpivad, esinemis-
julgust saavad ja koosmusit-
seerimist harjutavad.“

Parasjagu tuli laulu harjuta-
ma muusikastuudio laulueriala 
õpilane Meribel Tšetšotka Käsu-
konnast, kes valmistub Imavere 
Laululinnu võistluseks. Eelmisel 
aastal võitis ta peaauhinna, sel 
aastal on eesmärk pääseda Järva 
valla laste lauluvõistlusele.

Ringe on rahvamajas veel. 

Milvi Nõmmiku juhendamisel 
käivad koos Imavere tantsu-
memmed, Inga Väli juhendab 
naisrühma Pillerpäkad ja koos 
Sirje Teasega laste rahvatantsu-
ringe Piilikesed ja Päkakesed. 
Õnnela teeb ka noorte teatri-
ringi, Kertu Ütt zumbat, juba 
kümmekond aastat käib koos 
ehtering – huvilisi jagub, ning 
vastavalt vajadusele („Kui on 
tulemas mõni tähtpäev,“ mär-
kis Õnnela) tuleb kokku ko-
dulooring. 

Milvi Nõmmik on rahva-
tantsuringe juhendanud aastast 

1950 ehk 68 aastat! Memmede 
rühm käib koos kord nädalas 
(„Kaks naist isegi Päinurmest,“ 
täpsustas ta) ja valmistub 30. 
juunil Imaveres piimandus-
muuseumi õuel toimuvaks Jär-
vamaa memmede rahvatantsu-
peoks. Sel peol tähistab Imavere 
memmede rühm oma 30. sün-
nipäeva. „„Memmed – lustime 
veel“ on meie memmede rühma 
tants, minu loodud. Kokku on 
mul neid 40, aga raamatus kir-
jas kümmekond,“ ütles Milvi 
Nõmmik ja kiitis oma rühma 
tantsijaid.

Imavere kultuurirahvas 
pidas oma maja sünnipäeva9. juunil kell 9 Järva-Jaani 

Laial tänaval avatav Järva-Jaani 
laat ja tänavafestival toimub sel 
aastal juba viiendat korda. 

Külastajatele tasuta Järva-
Jaani laat ja tänavafestival toi-
mub Laial tänaval, mis suletakse 
alates keskplatsist kuni Tamsalu 
teeni.  Laadakaupmehed (eelmi-
sel aastal 150) asetsevad kahel 
pool tänavat ja pakuvad kõi-
ke alates taimedest, loodus- ja 
tööstuskaupadest kuni käsitöö 
ja vanavarani. Tänavaäärse-
tes koduväravates olid avatud 
kümned kodukohvikud ja ko-
dumüügid. Laadal tutvustavad 
oma tegemisi kohalikud ette-
võtted, MTÜd ja asutused. Oma 
väljapanekuga on esindatud 
alati Järva-Jaani gümnaasium, 
spordiklubid, eakate päevakes-
kus ja noortekeskus.

Laadalava täidab läbi terve 
päeva kohalike taidlejate kul-
tuuriprogramm, kus on üles as-
tunud Järva-Jaani kollektiivid. 
Sellel aastal ootame siia ka en-
diste naabervaldade kollektiive 
Aravetelt ja Koerust. Avatud on 
Järva-Jaani muuseumid ja kirik. 
Ekstreemsustehuvilised saavad 
Vanatehnika Varjupaigas  teha 
roomikusõitu. Lastele on avatud 
lasteala, kus saab hüpata batuuti-
del ja ostelda laste laadal. 

Soovime, et viies Järva-Jaani 
laat ja tänavafestival tuleks suu-

rem kui kunagi varem.  Korral-
dajad unistavad, et sündmusest 
kujuneks lisaks laadale kogu-
kondlik mess, kus oma tegemisi 
tulevad tutvustama kõik uue ja 
suure valla ettevõtted ja organi-
satsioonid. Unistame, et sellest 
kujuneks kogu veidi harali olevat 
Järva valda liitev üritus. 

Seepärast teeme üleskutse 
kõigile Järva valla ettevõtjatele, 
organisatsioonidele ja asutustele. 
Olete kõik oodatud Järva-Jaani 
kauplema ja ennast tutvustama. 
Iga äri algab kohalikust kliendist 
ja siin on teil võimalik leida en-
dale ühe päeva jooksul tuhan-
deid uusi kliente ja kontakte. 

Samuti kutsume taas kõiki 
Järva-Jaani majaomanikke ava-
me oma koduväravad, et pakku-
da külalistele parimat koduköö-
gist. Kuna soovime panna taas 
kõik kodukohvikud kaardile, siis 
palun andke oma soovist teada 
hiljemalt 10. maiks, et jõuaksime 
trükkida tasuta jagatavad lendle-
hed, mis kindlasti suurendavad 
teie külastajate hulka. Samuti 
on oodatud kõik head ideed ja 
mõtted. 

Järva-Jaani laata ja tänavafes-
tivali korraldab Piibe Maantee 
Arendus MTÜ koostöös Järva-
Jaani Tuletõrje Seltsi ja vallavalit-
susega. Täpsem info ja kaupmees-
te registreerimine piibemaantee@
gmail.com või 5344 5996.  

Tänu kiirele levikule ning 
kasutusmugavusele on pakiau-
tomaadid postiasutuste kõrval 
populaarsust kogumas.  Uurin-
gud näitavad, et üle 80% paki-
saajatest ja -saatjatest eelistab 
võimalusel pakkide saatmi-
seks ja kättesaamiseks pigem 
pakiautomaati – see on lihtne 
kasutada, mugav, kiire ning pi-
devalt kättesaadav. Täiendavad 
pakiautomaadid pole oodatud 
vaid kohalike elanike poolt, 
vaid annavad olulist lisaväär-
tust postiteenuste kättesaada-
vusele. „Maikuuks paigaldame 
pakiautomaadid ka Koeru ja 
Järva-Jaani. Seega saab peagi ka 
sinna paki teele panna, muret-
semata, kas kohalik postkontor 
on sobival ajal lahti või mitte,“ 
täpsustas Omniva jaevõrgu juht 
Eve Vuks.

Pakiautomaat pole põhju-
seta Eesti inimeste esimeseks 

eelistuseks kujunenud. „Paki-
automaadist paki kättesaamine 
on lihtne nii noorele kui ka va-
nale. Loomulikult mängib rolli 
ka fakt, et pakiautomaat on 24 
tundi ööpäevas kättesaadav,“ 
märkis Vuks.

Postiasutust võiks asenda-
da kombinatsioon alati kät-
tesaadavast pakiautomaadist 
ning kandeteenusest. „Nii 

jäävad postkontoris pakuta-
vad teenused kogukonna ela-
nikele kättesaadavaks kirja-
kandja vahendusel. Põhiliseks 
tegevuseks kujunenud paki-
saatmine ning kättesaamine 
muutub aga pakiautomaadi 
abil kordades mugavamaks 
ning kellaajast sõltumatuks,“ 
ütles Vuks.

Postiteenuseid saab kasutada 

ka postkontorisse minemata, 
isegi kodunt lahkumata. Kõigil 
postiteenuse kasutajatel, kes ela-
vad või asuvad maapiirkonnas 
postiasutusest kaugemal kui 5 
km, on võimalus kutsuda kir-
jakandja koju või tööle ning 
kasutada postiteenuseid oma 
elu- või asukohast lahkumata. 
Naljaga pooleks võib öelda, et 
kirjakandjast saab üha enam 
postikuller, kes toimetab kohale 
pakke, müüb marke ja ümbri-
kuid ning võtab vastu saatmist 
vajavaid kirju.

Kirjakandja kohalekutsu-
mine on tasuta, maksta tuleb 
ainult postiteenuste ja neile 
kehtestatud teenustasude eest, 
nagu tuleks maksta ka postkon-
toris. Kirjakandjat saab kohale 
kutsuda kodulehel oleva vormi 
kaudu https://www.omniva.ee/
era/abiinfo/kirjakandja_tellimi-
ne või telefonil 661 6616.

Tänavafestival loodab 
vallarahvast liita

Postkontoris käiku asendab pakiautomaadikülastus

Milvi Nõmmik ja Õnnela Lees teineteist õnnitlemas.
Arnika Tegelmann
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20. aastat töötav 
Maaelu Edendamise 
Hoiu-laenuühistu on 
kui minipank, kel 
oma koduleht ja kon-
torid, kus saab maks-
ta makse, sularahas 
arveldada, raha hoiu-
le anda ja laenata. 
Järva Valla Lehe kü-
simustele vastab 
ühistu juhatuse liige 
Maria Peldes.

Kelle initsiatiivil Maaelu 
Edendamise Hoiu-laenu-
ühistu (HLÜ) Järva-Jaani 
loodi?

Kohalike ettevõtjate initsia-
tiivil. Neil oli vaja laenu, kuid 
pangad seda toona ei andnud. 

Lükkasime mõtte käima. Ta-
vainimestest hoiustajad, suurem 
enamik kohalikud, tulid mõt-
tega kaasa. Saime hakata raha 
välja laenama nii palju, kui sis-
se tuli. Asutasime ühistu aastal 
1999, 2000. aastal andsime juba 
esimesed laenud.

Ettevõtetel olid toona rasked 
ajad. Leevendasime nii mõnegi 
fi rma rahaprobleeme, sest raha 
vajati isegi töötasude ja maksu-
de maksmiseks. Ettevõtetel olid 
tagatised olemas ja laenuraha 
tuli tagasi. Tagantjärele mõtlen, 

et tegime toona õigesti. Ühistu 
tegutseb oma liikmete vajaduste 
rahuldamiseks. 

Kui mitmed HLÜ-d tekki-
sid põllumajandusreformi 
käigus, et majandite vara-
sid hallata (näiteks Keht-
na ja Kambja), siis Järva-
Jaanis oli teisiti.

Jah, siin olid ettevõtjad, kes 
sellega tegelesid. Meie ei olnud 
majandite varaga seotud.

Kui turvaline on raha teie 
juures hoiustada?

Meie tegevus põhineb kahel 
grupil: neil, kes hoiustavad, ja 
neil, kes laenavad põhimõttel, et 
raha peab teenima raha. Ise me 
elame kokkuhoidlikult, palgal on 
neli fi nants- ja majandustaustaga 
inimest, kõigil majandusalane 
kõrgharidus ja kõik seda tööd 
väga kaua teinud. Sellest tingitult 
oleme väga ettevaatlikud, ei võta 
riske. Seepärast saamegi maksta 
suuremat intressi, 4,5–6%.

Hoiused on tagatud 20 000 
euroga Hoiulaenuühistute 
Hoiuste Tagamise Fondist. Sel-
lega saavad liituda need ühis-
tud, kes on HLÜ Liidu liikmed 
ja sõlminud fondiga hoiuste 
tagamise lepingu. Praegu on 
selliseid ühistuid viis, lisaks 
meile Kehtna, Kambja, Põlva 
ja Saaremaa.

Meie HLÜ on ainuke, kes on 
saanud Finantsinspektsioonilt 
tegevusloa. See annab võimalu-
se võrrelda meid minipangaga 
– võime teha kõiki maksetega 
seonduvaid tehinguid. Arve 
avamiseks ja maksete tegemi-
seks ühistu liige olema ei pea. 
Kliente on meil üle 340, ühistu 
liikmeid aga ca 300, liikmete 
ja klientide arv kasvab pide-
valt. Tavainimene saab siin teha 
kõiki pangatehinguid. Võtame 
vastu sularaha, meil saab maks-
ta kõiki arveid. 

Finantsinspektsioon kont-
rollib meid pidevalt, meil on nii 
sise- kui ka välisaudiitor.

Kus asuvad teie kontorid?

Võime tegutseda üle Eesti. 
Kontorid asuvad Tallinnas, 
Pärnus, Põltsamaal, Koerus 
ja Järva-Jaanis. Just meie ko-
duvallas on kontoriteenuste 
kasutamine väga aktiivne. Pä-
rast pensionipäeva teenindab 
üldjuhul kaks inimest. Kuus 
teeme 600–700 tehingu ringis. 
Järelikult on vajadus selle tee-
nuse järele olemas nii Koerus 
kui ka Järva-Jaanis.

Koerus avasime kontori siis, 
kui vallavanem oli veel Jaago 
Kuriks. Vastuvõtt oli ülisoe. 
Saame ka nüüd jätkata endise 
vallamaja, nüüd Koeru teenin-
duskeskuse ruumides.

Ühinesime kunagi Väike-
Maarjas asuva Virumaa HLÜ-

ga, ka sealsed inimesed on meie 
kliendid. Eelmisel aastal ostsi-
me ära Metsa HLÜ koos klien-
tidega, nii et teeninduspiirkond 
on suhteliselt lai. Ka on mõned 
teised HLÜ-d huvitatud meie 
tiiva alla tulemisest, sest oleme 
nagu minipank.

Rääkisime algusaastatest, 
kuid kes praegu teie ühis-
tust laenu küsivad?

Ikka kohalikud ettevõtjad, 
kel on tagatis olemas. Laenu 
anname tagatise turuväär-
tusest 70% ulatuses. Näiteks 
kevadel küsitakse laenu kevad-
töödeks, põllumajandustoot-
jatel on enamasti tagatiseks 
maa ja vara. Praegu, kui meid 
Järva-Jaanis ja Koerus juba vä-
ga hästi tuntakse ja ettevõtjad 
teavad, kust raha küsida, võik-
sime laenu osas teenindada 
kogu suurt Järva valda.

Sama kehtib ka eraisikute 
kohta. Kui plaanite osta kor-
terit, mille ostuhind on näiteks 
15 000 eurot, saab laenu sellest 
70% ulatuses. Väikeses kohas 
me teame inimesi. Mitte vähe 
on ka selliseid juhuseid, kus 
klient küsib 5000 eurot maja 
remondiks. Sellisel juhul on 
tagatiseks maja ja kui ta seal 
tööd ära teeb ning on asunud 
võetud laenu korralikult tagasi 
maksma, on võimalus laenu 
juurde küsida pooleli jäänud 
tööde tegemiseks. Laenuint-

ress on meil olenevalt riskifak-
torist 8–12%, enamasti siiski 
sinna 8% kanti. Laenu saavad 
ainult ühistu liikmed, kuid 
ma ei tea ühtegi juhtu, et me 
oleksme öelnud „ei, teie ühis-
tu liikmeks ei saa“. Laenude 
saamise ja tingimuste kohta 
teeb otsuse kolmeliikmeline 
komitee.

Laenude väljamaksmisel on 
väga oluline, et need saaksid ta-
gasi makstud. Meil on viis-kuus 
laenuklienti, kellele tuleb vahel 
maksmise kohustusi meelde tu-
letada. Aga selliseid probleeme, 
mis ohustaksid omanike oma-
kapitali, meil pole. Meil on ka 
piisavalt suured reservid, kui 
peaks raske seis tekkima. Lisaks 
masu kogemus.

Kas liikmena saab ka 
HLÜ tegemistes kaasa 
rääkida?

Igal aastal toimub ühistu 
korraline üldkoosolek. Kuna 
hetkel on meil liikmeid üle 200, 
lubab ühistuseadus nende hul-
gast valida volinikud, kes igal 
aastal peaksid üldkoosolekul 
osalema. Volinikud valivad viie-
liikmelise nõukogu.

Kogu info ja blanketid on 
olemas meie kodulehel www.
hoiulaenu.ee. Sealt saab lugeda 
ka aastaaruandeid, mida üld-
koosolek on kinnitanud.

Meie kontaktid: 5300 7279, 
386 3409, 385 4135.

Minipangal läheb kahekümnes tööaasta

MAJANDUS

Natura metsatoetust  
saab tänavu taotleda 
4.–23. aprillini 

Taotluse saab esitada ainult   
e-PRIA portaalis. Taotluse esi-
tamiseks on vaja toimivat ID-
kaarti või mobiil-ID-d! 

Minu Mets MTÜ konsulen-
did aitavad metsatoetusi e-PRIAs  
vormistada reedel, 13. aprillil 
Koeru teeninduskeskuses Paide 
tee 5 kell 10–12.

Muudel päevadel vastuvõtt 
Paides (Margus Biene, tel 502 
7848) ja Aravetel (Ülle Läll 5850 
8100)  ainult kokkuleppel.

Taotlejal  peab  kaasas  ole-
ma ID-kaart  ning  teadma peab 
kaardi koode! 

Natura metsatoetus (ka siht-
kaitsevööndisse väljaspool Na-
tura ala) 

Hüvitatakse looduskaitseliste 
piirangute tõttu saamata jäävat tu-
lu Natura 2000 võrgustiku alal pii-
ranguvööndis, sihtkaitsevööndis ja 
projekteeritaval alal ning sihtkaitse-
vööndis väljaspool Natura 2000 ala.

Natura toetust saab taotleda 
erametsaomanik enda omandis 
olevale metsaalale. Toetuse mää-
rad on:

Natura 2000 alal asuvas ja väl-
jaspool Natura 2000 võrgustiku 
ala asuvas sihtkaitsevööndis 110 
eurot hektari kohta aastas.*

Natura 2000 alal piirangu-
vööndis, hoiualal ja projektee-
ritaval alal kuni 60 eurot hektari 
kohta aastas. Seda võidakse vä-
hendada, kui eelarvest ei jätku 
kõikide nõuetele vastavate taot-
luste rahuldamiseks.*

*Füüsilistele isikutele maks-
tavast toetusest peetakse kinni 
tulumaks.

Täpsem infot toetuse tingi-
muste kohta maaeluministri 22. 
04. 2015 määruses nr 39 „Natura 
2000 erametsamaa toetus“.

2017. aasta toetuste otsuse 
teeb SA Erametsakeskus hilje-
malt 30. aprilliks 2018, PRIA 
maksab toetuse välja hiljemalt 
30. juuniks 2018.

HLÜ riskijuht Hille Nugis (vasakul) ja juhataja Maria Peldes. Arnika Tegelmann
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Siker-Tamm 
Neljaharuline ristikuleht sümbo-
liseerib viljakat mulda ning põl-
lumajandust kui vallas väga le-
vinud tegevusala. Ühendatud 
südamete kujundina tähendab 
see üksmeelset tegevust ma-
janduses ja kultuurivaldkonnas. 
Kaldjaotus tähistab järjepide-
vust. Tammeoks sümboliseerib 
tugevust, jõudu ja pikaealisust, 
aga ka A. H. Tammsaare sünni-
paika, tammetõrud tähistavad 
pika ajalooga hariduselu ning 
tugevat vaimuelu. Roheline 
värv viitab metsadele ning po-
pulaarsele loodus- ja jahituris-
mile, samuti noorusele ja lootu-
sele. Kuldne värv sümbolisee-
rib päikest, elu ja õnne.

Siker-Viljapea
Hõbedased ristuvad vilja-
pead sümboliseerivad vilja-
kat mulda ning põllumajan-
dust kui vallas väga levinud 
tegevusala. Hõbedane kirja-
sulg tähistab Anton Hansen 
Tammsaare sünnipaika, aga 
ka pika ajalooga hariduselu 
kogu vallas. Roheline värv 
viitab metsadele ning popu-
laarsele loodus- ja jahituris-
mile, samuti noorusele ja loo-
tusele. Sinine tähistab valla 
siseveekogusid, aga ka alli-
kaid ja puhast põhjavett. Hõ-
bedane värv märgib valgust 
ja vaimsust.

Siker-Ristk
Neljaharuline ristikuleht süm-
boliseerib viljakat mulda 
ning põllumajandust kui val-
las väga levinud tegevusala. 
Ühendatud südamete kujun-
dina tähendab see üksmeel-
set tegevust majanduses ja 
kultuurivaldkonnas.  Sariklõi-
ked tähistavad pika ajalooga 
haridus- ja vaimuelu. Roheli-
ne värv viitab metsadele 
ning populaarsele loodus- ja 
jahiturismile, samuti nooru-
sele ja lootusele. Kuldne 
värv sümboliseerib päkest, 
elu ja õnne.

EV 1000
Järva valla sümboolika ku-
jundite idee tuleb Valgeho-
busemäest ja Seidla tuule-
veskist. Hobuseraua seitse 
naelapead viitavad ühinenud 
valdade arvule ja looklev 
kaar näitab valla pikkust. Ho-
buseraua keskel asetsev tuu-
leveski sümboliseerib põllu-
majandust ja elu maal.
Veski on kaudses tähenduses  
ka tööstuse (saeveski) ja ette-
võtluse märk. Kuldne värv on 
viljaväljade ja rikkuse võrdkuju. 
Valge värv viitab Valgehobuse-
mäele, Eesti Piimandusmuu-
seumi ja piimakarja tähtsusele 
Järva vallas. Sinine on lootuse 
ja puhtuse värv, Järva valla jär-
ved ja allikad (Norra allikad). 
Lipuvärve eraldav looklev 
joon püüdleb kõrguste ja sih-
tide poole.

Hõberebane
Vapi ja lipu värvid viitavad 
maakonna vapi värvidele. 
Rõngasristi stiliseeritud kuju-
tis viitab kestmajäämisele ja 
iidsusele, samuti on rõngas-
rist (päikeseratas) iidne maa-
harimise sümbol ja kaitsev
märk. Lainelõikes sinine vii-
tab aga soodele ja rabadele, 
mille keskel/vahel asutakse, 
ning vallas leiduvatele allika-
tele ja veekogudele. Valge/
hõbe märgib puhtust ja 
vaimsust. Sinine värv märgib
usku ja tõde.

Häkri
Rohelisel (metsa ja kevade 
sümbol) taustal musta värvi 
(sümboliseerib tarkust, ette-
vaatlikkust ja austust esivane-
mate vastu) koer/hunt/krants, 
mis sümboliseerib valvsust, lo-
jaalsust ja julgust. Tema käpp 
toetub kuldse/kollase viljapea-
ga rukkitaime varrele, mis süm-
boliseerib elujõudu, viljakust ja 
küllust. Laineline üleminek ro-
heliselt kuldsele/kollasele viitab 
Kesk-Eesti kaunitele järvedele 
ja Järva valla nimele.
Vapi alaosas on kuldsel (tä-
histab au, suuremeelsust ja 
püsivust) põhjal must rõn-
gasrist, mis sümboliseerib 
põhjarahvaste elu/õnne.
Logol on kujutatud seitset 
stiliseeritud lille rohelist leh-
te, mis koonduvad kujutel-
dava varre külge seitsmest 
liitunud vallast. 

Aita valida Järva vallale oma sümboolika

Valla tulevik on meie 
kõigi kätes! 
Hea vallakodanik!
Haldusreformi tulemusena moo-
dustunud Järva vald on koosta-
mas uut arengukava ja eelarve-
strateegiat. Valla arengu kavanda-
misel on kõige olulisem roll valla-
kodanikel endil. Seetõttu soovi-
me, et jagaksite meiega oma 
mõtteid ja ettepanekuid. 

Täidetud sedeli palume tuua hiljemalt 23. aprilliks 2018 Järva vallavalitsusse (Pikk 56, Järva-Jaani alev) või valla teeninduskeskustesse 
Aravetel, Koigis, Imaveres, Karedal ja Koerus ning teeninduspunkti Amblas või piirkonna vallaasutuste juhtide kätte.
Uue arengukava soovime vallavolikogus vastu võtta hiljemalt 2018. aasta septembris.

Palun vastake järgnevatele küsimustele:

Mis vajaks Sinu arvates Järva vallas kindlasti ära tegemist?
.....................................................................................................................
.....................................................................................................................
.....................................................................................................................
.....................................................................................................................
.....................................................................................................................

Millise kavandi valiksid Sina?
.....................................................................................................................

V
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Lasteaed teeb 
kevade toimekaks

Albu lasteaed saab 1. juunil 
20-aastaseks ja meie kevad tuleb 
igati juubilarile kohane.

Kohe aprilli alguses kohtume 
Ahulas heade sõpradega laste-
aiast. Politseimuuseum lubas 
meile vahva õppepäeva korral-
dada.

Kuu lõpus toimetavad nõiad. 
Siis muutub meie maja vägevaks 
nõialasteaiaks! Grillime ka. Mille 
me seekord grillile paneme, pole 
veel päris selge, kuid kindlasti 
saab see olema väärt nõiaamps. 
Aprilli lõppu jääb ka pildistami-
ne, ehk saame rühmapildid juba 
emadepäeva ürituse ajaks kätte.

Loodame, et maikuu tuleb 
ilusa ilmaga, sest sel kuul on 
meil palju üritusi. Koostöös po-

litseiga viime mai alguses läbi 
rattapäeva. Kõik lapsed saavad 
kaasa võtta oma ratta ja neid 
õpetatakse, kuidas olla sõber 
rattale, teistele liiklejatele ja 
iseendale. 10. mail toimub las-
teaias emadepäevaüritus koos 
külalisega. 17. mail on eriti tihe 
päev ja öö. Hommikul läheme 
Roosna-Allikule laulupäevale, 
peale mida toimub meil las-
teaiaöö. Kevadpäevi peame 
21.–23. mail koos Ahula lastega. 
Ja siis ... jõuab kätte aeg pidada 
hooaja lõpupidu. See toimub  
neljapäeval, 24. mail. Siis võib 
meid ka juubeli puhul õnnitlema 
tulla. Kõik, kel südames tõeliselt 
sõbralikud ja head soovid, on oo-
datud. Igatahes MEIE ootame.

Alates 2. aprillist täidab Koeru keskkooli direktori ko-
huseid Jaan Kabin.
„Mulle sellised väljakutsed sobivad. Ma ei ole üksi. See, 
et kool endale lõpuks juhi saaks, on paljude osapoolte 
huvi, valla ametnikud on väga toetavad, " ütles Jaan 
Kabin ettepanekut vastu võttes.
Ta õppis pärast põhikooli lõpetamist tisleriks ja ka töö-
tas sel erialal, kuid on läbinud ka kehakultuuriõpetaja 
diplomiõppe, sotsiaaltöö bakalaureuseõppekava ja 
sotsiaaltöö magistriõppe Tallinna ülikoolis. Kabin on 
juhtinud nii väikest maakooli (Vägeva eriinternaat-
kooli) kui ka viis aastat suurt, 900 õpilasega linnakoo-
li, Tartu Raatuse gümnaasiumi, kus töötas sadakond 
õpetajat. Lisaks on ta töötanud lühemat aega Adavere 
põhikoolis ning Tartu kutsehariduskeskuses. „Viimases 
töökohas Viljandi kutseõppekeskuses on kõik tööd pla-
neeritud nii, et minu koolist eemalolek ei halvaks ole-
masolevaid projekte," ütles Kabin.
Kabin teadis öelda, et koolijuhi ametil on kaks tasandit: 
olmeline ja inimsuhete tasand. Esimene oleneb eelarvest, 
mis on Järva vallas selleks aastaks juba vastu võetud, kuid 
õpetamisprotsess ja suhted sellest ei sõltu.  „Esmalt tuleb 
selgeks teha kooli traditsioonid ja küsida õpetajate käest, 
millised on nende ootused. Laias laastus on Koeru kool 
heas seisus nii õpitulemuste kui ka olme poole pealt," üt-

les ta. „Tahaks anda parima, et õpetajad tunneksid end 
turvaliselt ja saaksid omakorda endast anda parima."
Õpilastele soovis ta, et nad oleksid ikka uudishimulikud 
ja avastaksid maailma ja loodust enda ümber positiiv-
ses mõttes. „Loodan, et õpilasomavalitsus näeb maail-
ma laiemalt. Ärksad noored on alati toredad olnud. 
Juuksed on mul küll hallid, aga südames mõistan ma 
noori väga hästi," lausus Kabin.

Valla hariduse spetsialist 
on hingelt eripedagoog

Järva valla hariduse spetsialis-
tina töötab alates 26. veebruarist 
Elo Siska.

Siska on Järva vallas Kuke-
vere külas Hundinõmme talus 
elanud 1991. aastast saati. Tal 
on kaks kõrgemat haridust. „Es-
malt õppisin veterinaararstiks, 
siis tegin kannapöörde ja õppisin 
alusharidust ning eripedagoo-
gikat, viimane polnud siis veel 
nii atraktiivne eriala kui nüüd," 
ütles Siska ja tunnistas, et on 
südamelt eripedagoog.

Erialast tööd on ta teinud Päi-
nurme internaatkoolis õpetaja ja 
õppealajuhatajana, Harjumaal 
Pikavere lastead-algkoolis õpe-
taja ja eripedagoogina, viimased 
kolm ja pool aastat töötas Järva-
maa Rajaleidja keskuses.

„Loodan, et minust hakkab 
midagi sõltuma ja ma saan veel 

rohkem kaasa rääkida, leidmaks 
uueneva seadusandluse raames 
kõigile õpilastele, õpetajatele, 
tugispetsialistidele parimaid 
toimivaid lahendusi," ütles ta.

Haridusvõrk on üks ja ühtne 
süsteem, valla üks alustaladest. 
Siska loodab esmalt saada koo-
livõrgust ülevaate, käia kooli-
des ja kohtuda silmast silma 
kõigi haridusasutuste juhti-
dega. „Kindlasti tuleb vaada-
ta tõele näkku, analüüsida ja 
korrastada ka Järva valla koo-
livõrk. Gümnaasiumiõppe jät-
kamise või mittejätkamise osas 
on vaja põhjalikumat analüüsi 
ning eri osapoolte arvamust, 
vajadusel ekspertarvamust. 
Kindlasti mõjutab õpilaste lii-
kumist ka Paides sel õppeaastal 
tööd alustav riigigümnaasium," 
ütles Siska.

TIINA LOHUR

projekti juht, Imavere PK õppealajuhataja

Projekti „Ainetevahelist 
lõimingut toetavad tegevused 
Imavere põhikoolis“ idee tek-
kis Järvamaa haridusuuenduse 
koolituspäeval aprillis 2017, 
mille teema oli lõimingu ra-
kendamine koolitöös. Kuidas 
kavandada õpetajatevahelist 
koostööd, kuidas leida parimaid 
praktilisi näiteid lõimingu koh-
ta, kuidas sobitada tunniplaani 
koostegevusteks, kuidas tagada 
õpitulemuste hindamine – need 
on korduma kippuvad küsimu-
sed, millega tegelevad paljud 
koolid. Maakondlikul õppepäe-
val osales meie koolist kolme-
liikmeline meeskond, projekti 
käigus on õnnestunud esinejate 
ideid ja kogemusi jagada kogu 
õpetajate kollektiiviga. 

5. oktoobril külastasime õpe-
tajatega Tallinna Avatud kooli, 
mille direktor Helen Sabrak oli 
kevadel Paides üheks esinejaks, 
rääkides kaasakiskuvalt uuest 
koolist, lõimigust, projektõp-
pest ja paljust muust. Avatud 
kool asub Tallinnas Karjamaa 
põhikooliga samas majas kol-
mandal korrusel. Sel sügisel 
avati kaks esimest ja üks teine 
klass. Õpilasi võetakse vastu 
kakskeelsetest peredest, ka õp-
petöö toimub eri keeltes (eesti, 
vene, inglise) projektõppena. 
Klassis on 30 õpilast ja sama 
klassi lastega tegeleb korraga 

mitu täiskasvanut, vanemad 
on kaasatud kooli tegemistes-
se.  Õpilased töötavad klassis 
meeskondadena, ka mööbel 
on selleks puhuks eritellimu-
sena valmistatud. Väga oluli-
seks peetakse laste sotsiaalset 
arengut ning  emotsionaalsete 
oskuste õppimist. Lapsed kan-
navad roosades-sinistes tooni-
des koolivormi (vest, kampsun, 
tutimüts).  

Väljasõidul osalenud Ima-
vere põhikooli hoolekogu liik-
me Pille Kotka meelest pöörab 
Avatud kool lõimingule suurt 
tähelepanu. „Lõimingut ehk 
seostamist eri õppeainete vahel 
saab teha ja peaks tegema pide-
valt, et lapsel kujuneks terviklik 
maailmapilt. Seostada saab ka 
lihtsate näidetega ainetunnis. 
On ainult tervitatav, kui lõi-
mingut kasutatakse teadlikult 
ja oskuslikult ning õpilastel on 
seejuures veel tore ka,“ ütles ta.

Päeva teise poole veetsime 
giidi juhatusel Tallinna vanalin-
nas. Õpetaja Margit Reinpõld 
ütles, et ekskursioon meeldis 
väga ja lubas oma klassiga 
soojemal ajal vanalinna min-
na.  Ekskursioon meeldis ka 
õpetaja Kaja Kajule. „Kindlasti 
kasutaksin klassijuhatajana gii-
di teenust. Olen päevaga igati 
rahul, oli hariv ja meeleolukas,“ 
ütles ta.

Pille Kotka ütles, et Tallin-
na vanalinn pakub rikkalikult 
võimalusi Eesti ajaloo ja kul-

tuuriloo ning miks mitte ka 
kirjanduse või ühiskonnaõpe-
tuse õpetamiseks. „Arvan, et 
kõik Eesti lapsed peaksid mingil 
hetkel mingis vormis tutvuma 
meie toreda pealinnaga.“

Projektis olid ette nähtud 
õpetajate koostööseminarid 
ja töökoosolekud lõimingu 
mõistmiseks, rakendamiseks, 
analüüsimiseks, planeerimiseks 
ning õpetajate enesemotivat-
siooni äratamiseks ja hoidmi-
seks. Õpetajate meeskonnad 
pidid ajavahemikus septembrist 
märtsini välja mõtlema ja läbi 
viima ühe uuendusliku sisuga 
ettevõtmise, mille eesmärgiks 
oli õppeaineid lõimida ja õpi-
tavast tervikpilti luua. Tahame 
liikuda selles suunas, et aine-
kavades õpitulemusi jälgides 
suudame õpetada lapsi seoseid 
looma ja koostööd tegema, õpi-
laste õppekoormust vähendada 
ja enam koolirõõmu pakkuda. 

13. märtsil oli Imavere ja 
Koigi õpetajatel võimalus koh-
tuda Kiviõli koolijuhi Heidi 
Uustaluga. Kutsusime ka naa-
berkooli õpetajad koolituspäe-
val osalema, kuna meil jäid 
grupis mõned kohad vabaks. 
Päeva märksõnad olid seoste 
loomise oskus, planeerimisos-
kus, õpilastevaheline koostöö, 
õpetajate koostööaeg, õpiväl-
jundid, numbriline ja kujundav 
hindamine,  motivatsioon. Ai-
nekavasid analüüsides panime 
tähele, et paljudes ainetes on 

kattuvaid õpitulemusi, mis või-
maldab siduda ainetunde nii, et 
lõimituna õpitakse näiteks geo-
graafi at ja eesti keelt või hoopis 
tööõpetust ja matemaatikat. 
Kuna õppekava on üles ehita-
tud spiraalselt, see tähendab, 
et suuremates klassides tullakse 
sama teema juurde süvendatult 
tagasi, võimaldab see lõimingut 
ka vertikaalses plaanis nii, et sa-
ma oskust õpivad kunstis koos 
näiteks esimese ja üheksanda 
klassi õpilane. Ideid tekkis Hei-
di Uustaluga koostöös palju. 
Püüame neid jõudumööda väi-
keste sammudena rakendada 
ja igast läbi viidud tegevusest 
õppida. Võibolla õnnestub meil 
ka Kiviõli kooli külla minna ja 
osaleda lõimitud ainetundides.  

Sel kevadel on meil veel ka-
vas projekti kokkuvõttev semi-
nar, kus hindame koolimees-
konnana läbi viidud tegevusi ja 
teeme ettepanekuid jätkutege-
vuste kavandamiseks. Lõiming 
on tänapäeva koolielus üheks 
võtmesõnaks – see väljendab 
väga täpselt meie vajadust ja 
oskust luua seoseid, kasutada 
aega otstarbekalt, tuua igapäe-
vategemistesse rohkem rõõmu 
ja koostööoskust. 

Projektitaotlust rahastas SA 
Innove taotlusvooru „Koolipõ-
hise koolimeeskonna õpiüri-
tus“ raames. Projekt kestis 1. 
oktoobrist 2017 kuni 15. märts-
ni 2018 ja abikõlblike kulude 
kogumaksumus oli 1900 eurot. 

Õpetajad õppisid aineid lõimima

Arnika Tegelmann
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„Täna on trennis nii-
öelda rahvusvaheline 
seltskond: Karedalt, 
Koigist, kaks poiss 
Järva-Jaanist koos 
isaga ja Koeru poisid,“ 
tutvustab treener Jaak 
Tammik, kui neljapäe-
va õhtul Koeru kesk-
kooli võimlas vanema-
te poiste maadlustren-
ni alustab. Tegelikult 
on matil maadlejaid 
täiskasvanutest noore-
mateni välja  ja see on 
Jaagu meelest hea. 
„See on meil esimest 
aastat nii. See annab 
väiksematele pildi, mi-
da ja kuidas on või-
malik teha, ja moti-
veerib neid,“ ütleb ta. 

On selleski rühmas nii, et 
sügisel on alustajaid palju, aga 
kevadeks kipuvad saalid tüh-
jaks jääma. Tuumikus on küm-
mekond poissi, aga alati võiks 
rohkem olla. Valmistutakse Eu-
roopa suurimaks maadlusvõist-
luseks Tallinn Open 2018, kus 
30. märstist 1. aprillini maad-
leb 2100 osalejat, ja 21. april-
lil toimuvateks Eesti õpilaste 
meistrivõistlusteks (regulaarsed 
treeningud käivadki Eesti meist-
rivõistluste nimel, kus on hea 
end teiste klubidega võrrelda). 
Jaak loodab mõlemalt võistluselt 
oma õpilastele ka medaleid.  Ta 
tutvustab, et täna on treenimas 
ka Kennet Künnarpuu Järva-
Jaanist, kes saavutas 17. märtsil 
Paikuse spordihoones toimunud 
kadettide vanuserühma Eesti 
meistrivõistlustel kaalukategoo-
rias kuni 80 kg vabamaadluses 
3. ja Kreeka-Rooma maadluses 
6. koha.

Ümber maadlusmati hüpleb 
väike heledapäine rüblik, kes 
harjutusi kaasa ei tee, aga ta-
hab hirmsasti rääkida. „Treener, 
treener – mitu paari maadlus-
jalanõusid teil seal on?“ „Kaks 
paari,“ vastab Jaak. „Ei ole nii!“ 
teatab poiss. „Kui palju siis?“ 
„Seal, teises ruumis on neid ju 
veel,“ teatab poiss ja hüpleb edasi.

Trenn algab jalgpallilahingu-
ga, mõlemad mansad võitlevad 
end higiseks, skoor on küll kesi-
ne, kuid sõbralik  – 1:1. „Teeme 
kõrvad soojaks,“ hõikab Jaak 
ümber maadlusmati sörkiva-
tele poistele ja kõik hakkavad 
jooksu pealt agaralt kõrvu mu-
dima. „Nüüd nina.“ Järgnevad 
käteringid, ühel jalal hüpped. 
Siis võetakse  matile ringi ja iga 
osaleja saab pakkuda talle meel-
diva harjutuse.

Siis tehakse tireleid üle mati 
ja selg ees tagasi ja hundira-
tast, ikka üks ja siis teine külg 
ees. Lõpuks näevad harjutused 
välja juba üsna spetsiifi lised ja 
kontemurdvad. Mõned noore-
mad poisid on kui puuhobu-
sed, teised, suuremad, näitavad 
mängleva kergusega, mida on 
aastaid nädalast nädalasse vii-
mistlenud.  „Kujutatakse ette, 
et maadlus on matil trikoodes 
paksud, higistavad mehed. Te-
gelikult on hea sportliku tule-
muse alus kiirus, hea koordinat-
sioon ja painduvus,“ ütleb Jaak. 
Kuid samatähtis on ka psüh-
holoogiline pool. „Maadlus on 
kontaktsport, lähed mehega üks 
ühe vastu. Oled enda peremees, 
piire ees ei ole ja kui kaotad, 
siis ise. Aga maadlus on ka kui 
male: alati pead paar käiku ette 
mõtlema.“

Rüblik jõuab jälle meieni ja 
pistab jutu vahele, ise palli üles-
alla hüpitades. „Treener – mina 
oskan kõige paremini palli püü-
da!“ „Et saada kõige paremaks, 
tuleb väga palju harjutada,“ sel-
gitab Jaak rahulikult.

Jõutakse võteteni. „Mõelge 
ka, mida te teete!“ kamandab 
Jaak ja näitab mitu korda ette 
võtte, kuidas vastane matile 
pikali panna. Tundub lihtne. 
„Trenn on rutiin, tööharjumus. 
Kes trenni vastu peab, sellest 
saab asja. Neist tulevad head 
inimesed, kes on minu trennist 
läbi käinud,“ tõdeb Jaak. „Alati 
ei saa jääda liiga tõsiseks. Aga 
peab olema piisavalt karm. Ühe 
treeninguga võib kaalust kaota-
da 1,5–2 kilo.“

Trennis ja võistlustel saa-
vad kõik käia tasuta. Võistluste 
osalustasu on tavaliselt 5 eurot 
maadleja pealt.  Kui võistlustele 
sõiduks peaks veel bussi tellima, 
oleks Jaagu sõnul klubi eelarve 
kuuga nullis. Seepärast sõidu-
tab poisid võistlema klubi buss, 

kus on kaheksa kohta ja Jaak 
roolis. Koostööd tehakse Mati 
Sadama matimeestega Türilt ja 
vahel sõidetakse võistlustele ka 
nende bussiga. 

Suvine koolivaheaeg lõpe-
tab regulaarsed treeningud, 
suvel toimub kaks laagrit, ena-
masti Suure-Jaanis, kuid on 
oldud ka Holstres ja koduses 
Koerus.

„Treener, treener,“ jõuab tüü-
tu putukas oma hüplemisjärjega 
jälle Jaaguni ja esitab järgmise 
küsimuse.  Nii juhtub selle tren-
ni jooksul veel mitu korda. Jaak 
jätab muu tegevuse ja võtab aega 
vastata.

Vanemtreener Jaak Tam-
mik, kes on tudeerinud keha-
kultuuri Tallinna ülikoolis ja 
paikneb Eesti kvalifikatsioo-
niraamistikul (EKR) numbri 
all 6 ehk saab selle töö eest 
tasu riigilt (Järva vallas on 
selliseid treenereid viis), teeb 
seda kõike üheksandat aastat: 
kolmel päeval nädalas Koerus 
ja kahel Rakkes, nädalavahe-
tustel on ta koos kasvandikega 
võistlustel. Küsimusele, millal 
töö vilja kandma hakkab ehk 
kus on olümpiavõitjad, vastab 
Jaak, et ei ole ega tule. „Mitte 
ükski minu trennis alustanud 
poistest pole jäänud keskkoo-
li. See on iga, kus treeningud 
võiksid minna spetsiifiliseks ja 
ka tulemused tulla. Kuid minu 
jaoks on nad kadunud, aga loo-
dan, et pilt tulevikus muutub,“ 
lausub Jaak.

Ise alustas Jaak sportimist 
varakult: mängis jalgpalli, käis 
kergejõustikutrennis ja rahva-
tantsus. „Kodupoolset survet 
polnud. Sõbrad käsid tren-
nides, see oli elustiil: nädala 
sees trennid, nädalavahetustel 
võistlused ja esinemised,“ mee-
nutab Jaak. Talle sobivad eriti 
meeskonnaalad, Koeru jalgpal-
liklubisse pääses ta mängima 

eriloaga, kui oli 15-aastane. 
„Jalgpalli mängin ikka edasi. 
Eelmisel aastal sai mängitud 
meistriliiga klubiga, kui Koeru 
meeskond kohtus Eesti kari-
kavõistlustel Nõmme Kaljuga. 
Mängisin keskkaitses ja olin 
90 minutit platsil, tulemus 0:1. 
Ja Koeru võrkpallimeeskonnas 
olen mänginud credit24 rah-
valiigat ja maakonna meistri-
võistluseid. Ka korvpallis on 
õnnestunud kirja saada mõned 
mängud maakonna meistri-
võistlustel.“

Kui 2000. aastal maadlus-
treeningud koos Mati Sada-
maga Koeru jõudsid, käis Jaak 
juba kaheksandas klassis ja 
võttis hoogu, enne kui koos 
neli aastat noorema vennaga 
trenni läks. „Joosta jõudsin, 
aga rippes kätekõverdusi jak-
sasin teha vaid ühe. Maadlus-
trennis tundsin, kuidas füüsi-
liselt arenesin ja tugevamaks 
muutusin.“

Jaagu kontol on küll paar 
Eesti meistrivõistluste medalit, 
kuid ta oli piisavalt enesekriiti-
line. „Keskkooli lõpuks nägin, 
et tippsportlast minust ei tule. 
Aga et sport on mulle hingelähe-
dane, tundus hea omandada ka 
kõrgharidus sellel alal, lisaainena 
terviseedendus –  pole ühtegi 
valdkonda, mida sellega siduda 
ei saaks,“ ütleb Jaak.  

Aprilli esimesest nädalast 
töötab ta Järva valla spordi- ja 
rahvatervisespetsialistina. See 
töö pole talle võõras, sest viis 
aastat juhtis ta sporditööd Koeru 
vallas. „Siis tuli ka endal saag 
kätte võtta ja radu võsast pu-
hastada,“ meenutab ta. „Suures 
vallas tundub see üpris keeruline 
ülesanne.  Esmalt tuleb kaardis-
tada, kus mida tehakse. Süsteemi 
ma tunnen ja spordiinimesi tean 
õnneks juba varasemast koge-
musest, Koigi ja Imavere kanti 
küll vähem.“

Kui tööst ja trennist veel võh-
ma üle jääb, jookseb, võimleb ja 
maadleb Jaak kodus oma kahe 
põnniga, 3-aastase Lisandra ja 
1,5-aastase Maironiga. 

Teadmiseks neile, kes mai esi-
mesel nädalal püüavad uue spor-
dijuhiga kontakti saada – Jaak ei 
viili, vad on Siilil. „Suurõppuse 
Siil 2018 õppekogunemine toi-
mub 4.–6. maini. Olen kutsutud 
sinna korrakaitserühma koos-
seisu.“

Jaak Tammik treenib 
maadlejaid headeks inimesteks

Trenn on rutiin, töö-
harjumus. Kes tren-
ni vastu peab, sel-
lest saab asja. Neist 
tulevad head inime-
sed, kes on minu 
trennist läbi käinud.

SAAME TUTTAVAKS
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Algas kirjapanek Järva valla 
töö- ja puhkelaagrisse

Töö- ja puhkelaager (TPL) tähendab noore jaoks omavanustega 
koos töötamist, taskuraha teenimist, uute sõprade leidmist. See 
on võimalus veeta oma suvine koolivaheaeg meeldivalt ja kasuli-
kult. TPL aitab noortel väärtustada töötamist ning innustab sise-
nema tööturule.

TPL-i rühmad töötavad 18. juunist 1. juulini järgmistes piirkondades:
Albu. Kontakt: Kristiina Oprištšenko, noortekas@albu.ee, tel 553 1758.
Ambla. Kontakt: Annika Rohi (Aravete rühm), Annika.Rohi@jar-
va.ee, tel 5800 5285 ja Merle Trestit (Ambla rühm) merle357@
hotmail.com, tel 5693 3653.
Imavere. Kontakt: Maarja Okas, maarja.okaz@gmail.com, 5552 6175.
Järva-Jaani. Kontakt: Heli Kark ja Lia Ojakõiv (rühm 1), heli-
kark@gmail.com ja ojakoiv@gmail.com. Janika Nukke (rühm 2, 
15-18aastased noored, tööd tehakse põllumajandusettevõttes) 
jjnoortekeskus@gmail.com, tel 526 5985
Koeru. Kontakt: Krista Karusion, krista.karusion@gmail.com. 
Koigi (18.06-26.06). Kontakt: Lea Traks, Lea.Traks@jarva.ee, 
521 6434.

Sihtrühmaks Järva valla noored vanuses 13–16(17) eluaastat. Töö 
on kerget laadi  (puhastus-, koristus-, haljastus- ja põllumajandus-
tööd). Tööaeg neli tundi päevas. Makstakse miinimumtunnitasu.

TLP-i kandideerimiseks peab noor esitama: 
avalduse koos seadusliku esindaja nõusolekuga,
CV, motivatsioonikirja.

Registreerimisaeg: 11. aprill – 3. mai. 
Kiirusta, kohtade arv on piiratud!

Avalduse vormid ja vajalik informatsioon alates 11. aprillist 
saadaval:
Järva valla veebilehel http://jarvavald.kovtp.ee/uldinfo „Haridus 
ja noorsootöö“.
Avaldus esitada hiljemalt 3. maiks piirkonna kontaktile või Järva 
vallavalitsuse noorsootöö spetsialistile Annika Rohile 
(Annika.Rohi@jarva.ee).  

Lisainfo:
Annika Rohi
Järva valla noorsootöö spetsialist 
Annika.Rohi@jarva.ee
5800 5285

MAILI ANTONS

Järva maleva vabatahtlik noortejuht

Möödunud aasta au-
gusti alguses tekkis al-
lakirjutanul mõte, et 
võiks korraldada noor-
kotkastele laagri, kus 
nad saaksid omanda-
da luuraja erikatse 
sooritamiseks vajalikke 
teadmisi ja oskusi. Ku-
na mõte kiideti heaks 
ka naaberrühma noor-
tejuhtide poolt, võis 
eeltöö alata. 

Eeltöö tähendab eelarvesta-
mist, planeerimiskoosolekuid, 
kokkuleppeid instruktoritega, 
telkimisala kasutamise koos-
kõlastamist, õppuse plaani 
koostamist jne. Kaitseliitlane, 
Ahula 2. rühma pealik Alari 
Naarits andis nõusoleku tulla 
noortelaagrisse instruktoriks. 

16. märtsi õhtuks kogunesi-
me Aravete keskkooli, kohale 
tuli 11 noorkotkast ja kaks ko-
dutütart. Kontrollisime varus-
tust, toimus ohutustehnikaala-
ne instrueerimine ja sideõpe. 
Noored õppisid raadiosaatjat 
töökorda seadma ning seda ka-
sutama. Jagati kätte ka toidupa-
kid. Kes soovis, sai 24-tunnise 
(kuiv)toidupaki ning teadmise, 
et paki sisu tuleb järgmise öö-
päeva peale ära jagada. Noored 
said igaüks enda käsutusse ka 
priimuse ja kateloki. 

Laupäeva hommikul oli 
äratus kell 6. Hommikusöögi 
järel pakiti varustus niisuguse 
arvestusega, et vajalik päevane 

kogus oleks seljakotiga kaasas. 
Hommik oli karge. Isegi nii kar-
ge, et üks masinatest keeldus 
algul käivitumast. Mõningase 
viivituse järel saime liikuma ja 
suundusime suure auto kastis 
Kõrvemaa matka- ja suusakes-
kusesse, meie jalgsirännaku al-
guspunkti. Noored jagunesid 
4–5-liikmelisteks gruppideks 
ja igal grupil oli täiskasvanud 
juhendaja. Olid teada punktid, 
kuhu tuli jõuda, teekonna võis 
iga grupp ise valida. Ilm oli võr-
ratu! Päike säras terve päeva 
ja lumekoorik oli nii tugev, et 
võis rahumeeli üle Saluraba ja 
Venejärve kõndida. 

Matka üks eesmärke oli 
kaardiõpe. Kuigi kaardima-
terjal ei olnud päris niisugune, 
mille abil tavaliselt maastikul 
liigutakse, said noored õppida 
ja harjutada kaardilugemist ja 
kompassi kasutamist. Selgeks 
sai seegi, et labakindaga pole 
mõtet kaardile osutada. Mõt-
tekam on kasutada rohukõrt, 
millega saab kaardil näidata 
konkreetset punkti. 

Retk pakkus mitmekülgset 
kogemus- ja avastusõpet, seal-
juures ka teadmisi, kuidas jäl-
gede järgi aru saada, kas jänes 
on hüpanud nõlvast üles või 
alla, kas riietus, jalanõud ja sel-
jakott on maastikul liikumiseks 
sobivad, ning kinnitust, et vett 
tuleb juua ka siis, kui janutun-
net ei ole. Kuna lõunasöögi aja 
ja koha sai grupp ise valida, lõu-
natasime meie Saluraba servas. 
Katsetasime ka varianti asetada 
priimus kasetohule, mitte otse 
lumele (seos põhikooli soojus-
õpetusega). Noored olid väga 
rahul võimalusega endale ise 

konservi soojendada ja teevett 
keeta. Elu ilma elektrita on va-
helduseks vägagi tervitatav!

Soodla jõe kallas pakkus 
omalaadset vaatepilti. Nimelt 
oli paljudes kohtades hästi nä-
ha, kuidas erineva veetaseme 
jäätumisel on tekkinud „kihi-
lise“ jääga paigad. Kokkulepi-
tud kellaajaks olid kõik grupid 
jõudnud Kaksiksilla parklasse, 
kus meid ootasid Aravete kesk-
kooli vilistlased Alari Naarits ja 
Scoutspataljoni seersant Kaarel 
Künnapas. Laagrilised said es-
malt teooriat ja pärast praktikat 
maastikul varjatult liikumise, 
vastase tuvastamise, informat-
siooni kogumise, analüüsi ja 
edastamise ning erivahendite 
kohta. Olusid arvestades said 
noored ülesandega edukalt hak-
kama. Tegusa päeva lõpetuseks 
maitsesid Paukjärve telkimis-
alal lõkkel soojendatud konser-
vid ja kuum tee ülihästi.

Ööseks sõitsime Aravetele 
tagasi. Algne plaan oli ööbida 
telgis, kuid kuna öö oli külm 
ning kõigil noortel ei olnud vä-
liööbimiseks sobivat varustust, 
tulime tagasi koolimajja. Kui 
esimesel ööl oli palju neid, kes 
oma matkamatil vähkresid ja 
und ei saanud, siis teisel ööl 
unetusega probleeme polnud. 
Värske õhk ja füüsiline koor-
mus on parim unerohi! 

Hommik algas taas varakult. 
Luuraja erikatse sooritamiseks 
oli vaja veel joonistada pool-
avatud maastikul enda ümb-
ruse plaan ning suuta meelde 
jätta 24 esemest 20 (nn Kimi 
mäng). Esemete meeldejätmi-
seks kasutati erinevaid (mälu)
tehnikaid, kuid kõige tulemus-

likumaks osutus meetod, mil 
meeldejätmise ajal (ühe minuti 
jooksul) loodi seosed tegevus-
tega, kuidas neid esemeid ka-
sutada saab. Kuna esemeteks 
oli varustus, mida looduses ja 
laagris tõepoolest vaja läheb, 
siis oli võimalik meelde jät-
ta nii: panen torusalli kaela, 
mütsi pähe, prillid ette, kaasa 
võtan kaardi, kompassi, vile, 
tulepulga jne.

Korraldajate ja noorte rõõ-
muks selgus, et kõik laagris 
osalenud noorkotkad ja ko-
dutütred saavutasid eesmärgi, 
täites luuraja erikatse nõuded. 
Iga noor andis laagri peakorral-
dajale tagasisidet, mis meeldis, 
mis õnnestus ning kas midagi 
võinuks olla teisiti. 

Kuigi noortejuhtide selts-
kond on nii elurõõmus ja kok-
kuhoidev, et võiksime ka ise-
keskis erinevaid kokkusaamisi 
korraldada, on meie põhiees-
märk noorte isamaaline kasva-
tus erinevate tegevuste kaudu. 
Lisaraha selleks on alates sellest 
aastast võimalik taotleda noorte 
isamaalise hariduse program-
mi kaudu. Kindlasti on paslik 
üles loetleda need inimesed, 
tänu kellele noortelaager teoks 
sai: peakorraldaja Urmas Täht, 
Järva maleva raudvara Vello 
Laprik, meditsiinilise toe eest 
vastutaja Türi Hundi rühma 
noorkotkas Sten Ivantšik, kait-
seliitlane Arti Kõrgesaar ning 
noortejuhid Eve Orlovski, And-
res Kalle, Indrek Täht, Urmas 
Vaher ja Maili Antons. 

Uskuge, noored ei ole hukas, 
vaid neile tuleb anda võimalus 
tegutseda ja nad tõestavad, et 
saavad hakkama!

Noorkotkad ja 
kodutütred õppisid luurama

Noored kotkad Robert Täht, Rainis Adson, Eero Vilbu, Heimar Augjärv ja Andres Kalle valmistuvad lõunasöögiks.
Maili Antons

Järva valla töö- ja puhkelaager (TPL) 2018 otsib logo!
Logo peaks kujutama töö- ja puhkelaagri nimetust või 
nimetähti, aastaarvu ja tööd iseloomustavat sümbolit. 
Saada oma logo visand hiljemalt 3. maiks Järva valla 

noorsootöö spetsialistile Annika.Rohi@jarva.ee või esita see 
oma piirkonna kontaktile.
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Kuhu minna
9. aprillil kell 12 Koeru kultuuri-
majas Kanarbiku kinokohvik 
„AHTO. Unistuste jaht“. Pilet 3.-, 
sooduspilet 2.-
10. aprillil kell 18 Imavere piir-
konna laste lauluvõistlus „Imave-
re Laululind“
12. aprillil kell 11–14 Aravete 
kultuurimajas doonoripäev
12. aprillil kell 17 Koeru kultuuri-
maja kontori saalis „Meie ilus 
emakeel“. Elamuslike lühilugude 
võistluse osavõtjate tänamine, 
parimate tunnustamine. Korraldab 
raamatuklubi Vaimuvalgus
13. aprillil kell 18 Koeru kesk-
kooli võimlas kooli 10. omaloo-
minguliste tantsude võistlus. Kaa-
sa teevad Koeru lasteaed Päike-
seratas, 1.–12. klassi õpilased, 
õpetajad ja külalised. Pääse 4.-, 
sponsorpilet 5.- või 10.-
13. aprillil kell 20 Ambla näite-
ringi ANNE esietendus „Memmed 
ja taadid“ (näidend kahes vaatu-
ses). Pääse 4.-
16.–20. aprillil Koeru lasteaias 
Päikeseratas teemanädal: Riigid 
ja rahvad
17. aprillil kell 15 Koeru laste-
aias Päikeseratas Sussiteatri 
etendus „Mina ja Mina“
17. aprillil kell 17 Koeru kultuuri-
majas Koeru muusikakooli 15. 
sünnipäevakontsert
19. aprillil kell 11 Koeru kultuuri-
majas Koeru kolme põlvkonna 
teatripäev
19. aprillil kell 19 Peetri rahva-
majas Sulbi külateater „Kae Kos 
Pandse Plõnni“. Komöödia kol-
mes vaatuses, pilet 4.-

20. aprillil kell 18.30 Imavere 
mälumänguturniir „Ajuragin“
20. aprillil kell 19 Albu rahvama-
jas taidlejate kontsert, ringijuhtide 
tänamine. Pidu jätkub tantsutoa-
ga. Kontsert tasuta
20. aprillil kell 20 Järva-Jaani 
kultuurimajas Oma Pidu koos an-
sambliga Veskikivi. Õhtujuht Arto 
Saar, diskot teevad Tuttuued Nai-
sed. Pilet kuni 20.30 5.-, hiljem 
8.-. Info ja laudade broneerimine: 
5804 3238
21. aprillil kell 13 Aravete kul-
tuurimajas Ambla eakate klubi 
Vokiratas klubisündmus, teema 
mustlaspidu. Osalustasu 4.-
21. aprillil kell 18 Ambla alevi-
kus jüriöö teatejooks
22. aprillil kell 13 Koeru kultuuri-
majas koguperefilm „Appi, ma 
kahandasin oma vanemad“. Pilet 
3.-, sooduspilet 2.-
22. aprillil kell 15 Koeru kultuuri-
majas Eesti mängufilm „Portu-
gal“. Pilet 4.-, sooduspilet 3.-
22. aprillil jüriöö märgutuled 
„Eestimaa küla elab“ Järva vallas. 
Osale sündmusel ning tule Järva 
valda läbiva tule tõrvikuhoidjaks 
(info: Ründo Mülts 5668 2165 
või Tõnu Taal 502 7221)
23.–27. aprillil  Koeru lasteaias 
Päikeseratas südamenädal
23. aprillil kell 19 jüriöö jooks 
Albu-Kaalepi
24. aprillil kell 18 Koeru kultuuri-
majas Koeru keskkooli tantsurüh-
made kontsert. Pilet 2.-
26. aprillil kell 19 Järva-Jaani kultuu-
rimajas Rapla kultuurikeskuse noorte 
näitetrupi lavastuslik meenutus Rai-
mond Valgre lapsepõlve- ja nooru-
kieast „Eidekene hella“, pilet 5.- 

27. aprillil kell 18 rahvusvaheli-
ne tantsupäev Imaveres
3. mail kell 10 Koeru kultuurimajas 
Järvamaa algklasside teatripäev
12. mail kell 10 Esnas Naabripli-
ka kevadlaat 
16. mail  kell 16 Koeru lasteaia Päi-
keseratas Vao maja õuealal rohelaat
17. mail kell 17 Koeru lasteaia 
Päikeseratas õuealal folklooripidu 
„Ja nõna jäänd see nimi tänase 
pääwani“
9. juunil Ambla kooli õuel Järva-
maa külade päev, õhtul pidu an-
sambliga Hellad Velled
16. juunil kell 10.30 Prandi külas 
Järvamaa eakate 32. kokkutulek 

TALGUINFO:
21. aprillil kell 9–13 Järva-Ma-
dise kalmistute kevadised korras-
tamise talgud. Täpsem info ja re-
gistreerimine kodulehel: http://
www.teemeara.ee/
24. aprillil kell 8.30–16 valitseja-
maja talgud. Kogunemine Aruküla 
mõisa valitsejamaja juurde. Talgu-
juht Kirsika Ilmjärv, tel: 5557 7004, 
e-post: kirsika@koeru.edu.ee
25. aprillil kell 16–20 Aru 2 tal-
gud. Kogunemine Koerus Aru 2. Tal-
gujuht Kirsika Ilmjärv, tel: 5557 7004, 
e-post: kirsika@koeru.edu.ee
4. mal kell 9.30–11 prügikoris-
tustalgud Koeru alevikus. Kogunemi-
ne 9.15 Aruküla mõisa ees. Talgujuht 
Kirsika Ilmjärv, tel: 5557 7004, 
e-post: kirsika@koeru.edu.ee
5. mail kell 10–15 Udeva mõisa 
talgupäev. Talgujuht Kaarel Kutti, 
tel: 5554 1989, e-post: kaarel.
kutti@gmail.com

5. mail kell 10–14 Koeru kirik-
aias Koeru kirikaia talgud. Kogu-
nemine pastoraadis. Talgujuht Elt-
sa Lõoke, tel: 5805 6739, e-post: 
eltsuke2@gmail.com
5. mail kell 10–14 nelja küla tal-
gud Salutaguse seltsimaja ümb-
ruses ja laululaval. Talgujuht Triin 
Tippi, tel: 520 7938, e-post: triin-
pobbol@gmail.com
5. mail kell 10 Vao küla talgud. 
Kogunemine Vao seltsimaja 
juures
5. mail „Teeme ära!“ talgud Peetri 
alevikus. Kogunemine kell 9.30 
vallamaja ees. Värvime bussijaa-
ma ja korrastame parki
5. mail kell 9–16 „Teeme ära!“ 
talgud Järva-Jaani kirikus ja pas-
toraadi pargis. Täpsem info ja re-
gistreerimine kodulehel: http://
www.teemeara.ee/
16. mail kell 11–14 Koeru laulu-
laval laululava heakorratalgud. 
Talgujuht Krista Jürgens, tel: 
5354 3442, e-post: Krista.jyr-
gens@gmail.com

KOGUDUSTE TEATED 
13. mail kell 11 Järva-Jaani kiri-
kus emadepäeva perejumalatee-
nistus
20. mail kell 11 Järva-Jaani kiri-
kus 1. nelipüha jumalateenistus ja 
kell 12.30 kontsert
20. mail kell 11.00 Järva-Madise 
kirikus nelipüha jumalateenistus, 
kaasa teenib Albu segakoor Sink-
Sale-Proo Kaja Kraavi juhatusel
Jälgi infot Järva valla kodulehelt: 
http://jarvavald.kovtp.ee/kalender

TULE VAATAMA JA KAASAELAMA!
BUSSIAJAD: 
Ahulast koolimaja juurest 17.15, Seidlast 17.20, 
Kaalepist 17.21, Järva-Madisest 17.25, 
Lehtmetsa ristist 17.40, Peedult 17.42, 
Määralt 17.45, Kesa 17.48.

ALBU 
RAHVAMAJA

20. aprillil 
         kell 19

TAIDLEJATE KONTSERT
RINGIJUHTIDE TÄNAMINE
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Aprillikuu sünnipäevalapsed

Õnnitleme!

Olga Partasjuk 93 
Virve Kanne 93 
Elmar Sõmer 91 

Amilde Rajasaar 89 
Alfred Porman 89 

Aino Kruuts 89 
Hilja Grau 89 

Magda-Miralda Herde 89 
Astra Aren 88 

Valve Männik 88 
Helgi Kepp 88 
Heino Jõul 88 

Johannes Kannel 87 
Elsa Kulla 86 

Hans-Vambola Lõkk 85 
Maia Kalev 85 
Leidi Ojaäär 84 
Hillar Kool 84 

Endel Piirsalu 84 
Maret Paabo 83 
Liidia Koka 83 
Aino Karu 83 

Vilve Rebane 82 
Lembit Vainola 82 

Kalju Kirt 82 
Milvi Randmäe 82 

Hille-Reet Kabanen 81 
Maimu Kala 81 
Maie Arula 81 

Vello Kallandi 81 
Viivi Roos 81 

Aino Kroosmann 81 
Virve Soosalu 81 

Aleksander Kook 81 
Silvi Andre 80 
Linda Mets 80 

Lembit Ellermaa 80 
Valma Mardo 79 
Aare Kanal 79 
Salme Kask 79 

Mati Noormann 79 
Maila Kullamaa 79 
Virve Ellermaa 79 
Arvo Nõmmik 79 

Helgi Kingsepp 79 
Hedi Einling 78 
Jaan Truia 78 

Maie Nõmm 78 
Rein Solotov 78 
Ilme Kasela 78 

Aino Pilk 77 
Leili Kull 77 

Toomas Rätsep 77 
Eldur Pooga 77 
Linda Gents 77 

Aleksander Kuusik 77 
Tiina Ruubel 77 
Arkadi Petrov 77 

Eduard Mikson 77 
Mai Alba 76 

Galina Ermolaeva 76 
Ants Käärma 76 
Maie Näppo 76 
Tiia Kaare 76 
Mart Mae 76 

Enno Kraak 76 
Heljo Muusikus 75 

Anne Rätsep 75 
Tiia Adramus 75 
Anne Lepik 75 
Leili Käblik 75 

Kersti Moorits 70 
Aili Pruuli 70 
Asta Täht 70 
Viktor Oll 70 
Allan Karu 70 
Malle Last 70 
Teet Tiivel 70 
Ivo Maeva 70 

Jüri Tammet 65 
Aime Kork 65 
Mati Sork 65 
Ella Vilipp 65 

Astra Rajasalu 65 
Matti Velt 65 

Vaido Juurik 65 
Ira Kivistik 65 

Ene Preema 65 
Svetlana Jakobson 65 

Mare Luur 65 
Riho Sepp 65 

Carl Christer Nordblad 65 
Aili Vaasli 65 

24. märtsil peeti Koeru ki-
helkonnas Eesti kunstiloo ühe 
silmapaistvama isiku Eduard 
Viiralti meenutamiseks pü-
hendatud kultuuriloopäeva, 
sest eesti ühe silmapaistvaima 
graafi ku sünnist möödus 120 
aastat.

Esmalt peatuti kunstniku 
nooruspõlvekodus Varangu 
mõisavalitseja (seda ametit pi-
das Eduardi isa Anton) maja 
juures, kus kunstniku lapsepõl-
vest ja noorusaastatest Varangul 
ja Koerus kõneles koduloolane 
Aime Kinnep. Ta meenutas, et 
joonistama hakkas Eduard ema 
õhutusel ja esmalt jäid piltidele 
koolikaaslased, kodu ümbruse 
loodus ja kõik Liigvalla hobused 
ja koerad, kui vanemad 1918. 
aastal Liigvalla mõisa juurde ko-
lisid. „Koerus koolis käies huvi-
tus ta raskejõustikust, nagu kõik 
tollased noored Väike-Maarjas 
sündinud Georg Lurichi eesku-
jul. Viiralt oli kostil Järva-Jaa-
ni teel asunud Saksa erakooli 
naabermajas, mille hoovis oli 
kohalike külaseppade valmis-
tatud raudkang, mida Eduard 
tõstis,“ ütles ta. Muide, kui ilm 
lubas, läbis Eduard tee Varan-
gult Koeru joostes.

Päeva juhtinud Ründo Mülts 
viskas aga õhku veel täpselt 
kontrollimata fakti, et mõisa-
valitseja maja palgid on siia 
toodud Ao mõisast ja siin uuesti 
kokku pandud. „See peaks sel-
guma pärast dendrokronoloogi-
list uuringut. Ao mõisas on aga 
sündinud Faehlmann,“ ütles ta 
ja lootis, et see fakt võiks kaht 
meie kultuuri suurkuju liita.

Mõisate uurija Valdo Praus-
ti juhendusel tutvuti Varangu 
mõisaansambli, peahoone ja 
valitsejamajaga, kus Viiralt 
veetis oma lapsepõlveaastad.

Koeru kultuurimajas Viiralti 
sünniaastapäevale pühendatud 
avatud seminaril andis ülevaa-
te Viiralti elust ja loomingust 
kunstiajaloolane Mai Levin. „Nii 
suurt auditooriumi pole mul 
ammu olnud,“ tunnistas ta ja 
rääkis Viiralti kunstiõpingutest 
nii Tallinna kunsttööstuskoolis 
(tõsi, see jäi pooleli, sest Viiralt 
läks 1918. aasta lõpul võitlema 
Vabadussõtta), skulptuuriõpin-
gutest Pallases kui ka Pallase 
stipendiaadina Dresdeni Ku-
jutavate Kunstide Akadeemias, 
kus küpses otsus pühenduda 

graafi kale, sest skulptuur ei pak-
kunud fantaasiale piisavalt või-
malusi. „Viiralt töötas end üles, 
suur kunstnik on alati väga suur 
töömees,“ ütles Levin. „Nooru-
ses tegi ta endast üsna mitmeid 
autoportreid – ta tunnetas oma 
väärtust, oli tugev ego.“

Levin tuletas meelde, et Vii-
ralt kinkis Koeru koolile kolm 
oma tööd, kuid need on tänini 
kadunud. 

Kunstiühingu Pallas esimees 
Enn Lillemets märkis, et Viiral-
til oli nõukogude võimu silmis 
kaks voorust: et ta oli graafi k 
ja et ta suri nii vara, juba aastal 
1954 (Viiralt lahkus Eestist 28. 
aprillil 1944 ja on maetud Pa-
riisi), seepärast jõudsid ka tema 
tööd rutem koju Eestisse.

Viiralt olnud sõprade sõnul 
vähese jutuga mees, kõigele ole-

vat tal olnud kaks vastust, jah või 
ei. „Viiraltiga on nii mõnestki as-
jast hea vaikida,“ öelnud sõbrad.

Järvamaa muuseumi sõprade 
seltsi esimees, suguvõsauurija 
Andres Kruusmaa oli põhjali-
kult uurinud Viiraltite põlvne-
mist ja leidis kinnitust faktile, et 
Eduard polnudki Anton Wiiralti 
lihane poeg, vaid sai Wiiralti ni-
me alles 11 aastat pärast sündi ja 
kandis seni ema neiupõlvenime 
Assur. Ka peavad Eduardi va-
navanemad Jüri ja Mari Assur 
olema maetud Koeru kalmistule, 
kuid kuhu täpsemalt, vajab veel 
selgitamist.

Mai Levin märkis aga, et se-
da fakti teati juba aastal 1973, 
kui Viiralti vanemate laulatuse 
daatum pandi monograafi asse 
ja igaüks võis teha omad jä-
reldused. „Ta pidas oma isast 
(Antonist) väga lugu,“ on Levin 
tema kirjadest kodustele välja 
lugenud. „Lõpuks – isa on see, 
kes kasvatab.“

Keskkonna vanadpildid.net 
looja Marko Mänd rääks Koeru 
kihelkonna mõisatest vanadel 
fotodel ja kust ning kui suure 
raha eest on neid võimalik han-
kida juhul, kui kogumistuhin 
peale tuleb.

Viiralti suguvõsa lugu 
peidab saladusi

Eduard Viiraltile pühendatud kultuuriloopäeval tema lapsepõlvekodu seinal avatud teabe-
tahvel on juba teine, esimene avati samas 1960. aastatel ja oli nii eesti kui ka vene keeles.

Kirjavahetus Eduard Viiralti ja tema Rakkest leitud 
muusa Rosalie Pello vahel kestis aastaid.

Nii näeb välja Geily Tam-
me (9. b) versiooni Viiralti 
kuulsast kaamelist.
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Ülle elas Tartumaal. Lasteaias 
ta ei käinud. Ema juttude järgi 
oli tema meeliskoht seista küla-
vahel elektriposti all, mille otsas 
oli „mögafon“ – sellest lasti nõu-
kogude ajal üle küla uudiseid ja 
muusikat. Ja nagu muusika algas, 
kukkus väike Ülle tantsu vihtuma. 
„See oli minu lemmikkoht, publi-
kut ma ei vajanudki,“ ütleb Ülle.

Koolis tuli rahvatants. Tantse 
ta ei mäleta. Küll aga seda, et 
tüdrukutel olid stiliseeritud setu 
rahvarõivad ja ees väike punane 
põll. „Mäletan seda head tun-
net, mis oli neis rõivastes laval 
seista ja keerutada, punane põll 
lehvimas.“

Kui vanemad Koeru kolisid, 
tegi Ülle kaasa õpetaja Evi Seina 
neiduderühmas.

Tartu Ülikoolis õppides läks 
Ülle loomulikult ka rahvatant-
surühma, aga see polnud enam 
naljategemise koht, vaid tõsine 
treening. „Kui tulin ülikoolist 
Väinjärve algkooli klassiõpeta-
jaks (koolis oli siis kuus klassi), 
andsin kõiki tunde, ka kehalist 
kasvatust, ja mulle tundus, et 
võimlemistunnis võiks tantsida. 
Panin tantsima terve kooli. Kohe 
oli tulemas ka koolinoorte pidu. 
Ja kujutad sa ette – me saimegi 
ülevaatuselt läbi!“ pajatab Ülle 
naeruselt. „Laenasin ülevaatu-
seks teistest koolidest rahvarõi-
vad. Noor inimene (olin siis 21) 
võtab riske ja ei mõtle, et appi 
– äkki ei saa.“

Lisaks oli Ülle 1986. aastal 
asunud tantsima Evi Seina nais-
rühmas, mis oli loodud aastal 
1978.

Ja kui 1991. aastal loodi sega-
rühm, oli Üllegi kohe esimeses 
koosseisus (Alleaa nime sai nais-
rühm alles aastal 2006 ja sega-
rühm ristiti Karapiks 1990ndate 
algul).

1995. aasta sügisest asus ta 
naisrühma juhendama. „Siis 
tulin Väinjärve koolist ära. See 
oli esimene kord täiskasvanuid 
juhendada. Kohe jaanuarist läk-
sime Anne-Ly Pihlakuga koos 
Tallinna Rahvakultuuri Kesku-
sesse tantsujuhtimist õppima,“ 
ütleb Ülle.

Rühma tuumiku moodusta-
sid kümmekond naist, kes tegid 
Üllega kaasa kogu 21 aastat kest-
nud tantsumaratoni. „Seltsielu 
oli rühmas väga oluline ja sisu-
tihe. Lahe! Käisime kõikvõima-
likel matkadel: rabamatkadel, 
ratsamatkadel – üks eredamaid 
oli „Viimse reliikvia“ radadel 
Põlvamaal. Setomaal tegime 
tõukerattamatka. Suusamatku 
ja suviseid väljasõite koos telki-
misega igal aastal. Pered olid ka 
kaasas,“ pajatab Ülle. „Käisime 
tantsupidudel, mõlemal naiste 
tantsupeol ja mõlemal olin ma 
ka liigirühma assistent – see oli 
omaette kogemus. 21 aastat läks 
nagu möödaminnes.“

Asjal oli ka teine pool. Tant-
sutrennid olid neljal õhtul näda-

las ja nädalavahetustel esinemi-
sed. „Tantsija võib trenni hiljaks 
jääda ja lasta ülejala, juhendaja 
mitte, või mõelda, et mul on täna 
paha olla – ma ei lähe.“

Nii otsustaski Ülle ameti ma-
ha panna, sest vahetus toimus 
ka tantsijate ridades. Tantsijad 
kinkisid Üllele kollase T-särgi 
kirjaga „Mina olen kultuurimaja 
uks“. „Võõrasse kohta esinema 
minnes peab ju millegi järgi 
orienteeruma. Ütlesin siis alati, 
et mina olen kultuurimaja uks – 
orienteeruge minu järgi,“ räägib 
Ülle naeruselt.

Ülle tunnistab, et võõru-
tusnähte tal polnud. Vastupidi 
– ta nautis aega iseenda jaoks. 

„Tundsin sellest mõnu, et saan 
teha, mida tahan: telerit vaada-
ta, lugeda, teatrisse või kinno 
minna, sõpru külla kutsuda ka 
nädala sees. Ja ma lubasin en-
dale, et ma rohkem selle asjaga 
ei tegele,“ ütleb Ülle.

Kui ta kaks aastat tagasi Järva-
Jaani gümnaasiumisse tööle läks, 
küsiti kohe, ega ta tantsuringe 
juhendada ei tahaks. „Ütlesin ei, 
ei ei!“ lausub Ülle. „Aga sel aas-
tal olen patustanud. Kõik klassid 
esimesest kuni neljandani said 
EV 100 aktusel lavale tulla oma 
tantsuga, õpetajad ka. Nüüd kohe 
algabki õpetajate rühma trenn 
– õpime kaheksa naisega rahva-
tantsu. Emadepäevaks.“

Birgit Mets meenutab, et tant-
sis kooliajal Anne-Ly Pihlaku 
juhendamisel juba algklassidest 
saati algul segarühmas, vahe-
peal võimlemisrühmas („Käisi-
me Kalevi võimlemispeol – mul 
on see punane trikoo, seelik ja 
sinine müts siiani alles,“ ütleb 
ta). Kusagil kaheksandas-ühek-
sandas klassis tuli segarühm 
Vingerpussid, kus tantsisid eri  
vanuses noored. „Mu vanem õde 
Merily tantsis Vixides Trixides ja 
noorem õde Carolyn juba laste-
aiast saati. Seega tants oli peres. 
Aga küllap oli oma osa ka sõp-
radel – kui sõbrad rühma läksid, 
tahtsin ka,“ arutleb Birgit tant-
supisiku päriolu üle. „Kui käisin 
11. klassis, läks meie rühm laiali 
ja lõpuklassis ma enam ei tantsi-
nudki. Kuidagi tühi tunne oli...“

Birgit läks edasi õppima Rak-
vere kolledžisse. „Teisel kursusel 
küsis Ülle Jääger, kas ma ei tahaks 
tulla kas sega- või naisrühma. 
Otsustasin segarühma kasuks ja 
tantsisin kolm aastat Karapis. Siis 
liitusin naisrühmaga Alleaa ja 
tantsisin ühe hooaja. 2016. aasta 
algul pakkus Ülle, et äkki tahak-
sin hakata juhendamise peale 
mõtlema. Tahtsin,“ ütleb Birgit ja 
arutleb, mille poolest üks rühma-
liik teisest erineb. „Segarühmas 
peab olema tantsijate–paaride 
vahel väga hea koostöö, aga on 
alati kellelegi loota. Naisrühmas 
seisad ise enda eest ja kui läheb 
sassi, siis ajasid sassi ise.“

Nüüd tantsib Birgit jälle Ka-
rapis ja juhendab lisaks naisrüh-
male ka neidude rühma ning 
teab öelda, et neidude ja naiste 
probleemid, mida tuleb lahenda-
da, on erinevad. „Õpin Tallinnas 
Rahvakultuuri Keskuses tantsu-
juhtimist, seal on olnud toredaid 
loenguid ka grupiprotsessidest 
ja erinevatest inimtüüpidest. 
Juhendaja üks vajalik oskus on 
mitte kedagi eelistada, et kõik 
saaksid olla need, kes on, ja va-
jalikult hetkel särada. Kui juhen-

dajat see üldse ei huvita, on raske 
rühma konfl iktivabana hoida. 
Mõnikord on vaja näost näkku 
asjad selgeks rääkida, teine kord 
jälle rühma ees kõigi kuuldes,“ 
räägib Birgit.

Kultuurimajas tantsib ta igal 
õhtul, lisaks on reedeti, laupäevi-
ti või/ja pühapäeviti esinemised. 
„Kultuurimaja on mulle nagu 
teine kodu,“ tunnistab ta. 

Kui aasta varem oli koosseis 
väiksem, siis selle hooaja algul 
tuli kohe kokku 12 naist. „Ena-
mik neist on minuga väga lähe-
dalt seotud: töökaaslasi (Birgit 
töötab Koeru lasteaias Päikese-
ratas) on kaks, lapsevanemaid 
kolm ja õdesid kolm," loetleb 
Birgit. „See on hea, sest nii on 
lihtne infot ja muljeid vahetada."

Alleaa on nende naisrühmade 
seas, kes pürivad 2019. aastal 
toimuvale suurele peole. Birgitile 
on see esimene kord juhendaja-
na. „Kirja pani end veel rohkem 
rühmi kui eelmisel korral. Kon-
kurss on tihe. Ülevaatustel vaa-
datakse rühmad peensusteni üle, 
kuid tähtis on ka, et isikupära ei 
kaoks," teab ta öelda. „Mul on 
väga hea meel meie ühtse Alleaa 
rühma üle ning lõpetuseks las 
jääda kõlama mõte: „Meil kõigil 
on erinenev rada, kuid üks siht“.

Peol esinesid Koeru kultuu-
rimaja naisrahvatantsurühm 
Alleaa (juhendaja Birgit Mets), 
Koeru kultuurimaja segarahva-
tantsurühm Karap (juhendaja 
Anne-Ly Pihlak), Koeru kesk-
kooli neidude tantsurühm Vin-
diga (juhendaja Birgit Mets) ja 
naisrahvatantsurühma Alleaa 
vilistlased (juhendaja Ülle Jää-
ger). Õhtut juhtis Hannes Linno.

Külas olid Imavere naisrühm 
Pillerpäkad, Koeru segarühm 
Karap ja Koeru eakate tant-
surühm Kanarbik, segarühm 
Haeska Läänemaalt ja Järva-Jaani 
tantsurühma Jürid-Marid esin-
dus. „Aitäh ja sügav kummardus 
tantsijatele!“ tänab Birgit. 

Alleaa 40!

Ülle Jääger ei suutnud 
öelda tantsule ei

Birgit Mets: kõhklus 
kadus kahe prooviga

*Aegade kõige staažikam tantsija on Kaie Liivak
*Tantsijate keskmine vanus 30
*Keskmiselt lapsi tantsija kohta 2
*Lemmiktants „Jaan´kene"

Alleaas tantsivad:
Saskia Perlin  Liisbeth Mets
Mai-Liis Sopp  Ranely Mets
Mari Maltis  Tea Künnapuu
Mariliis Arand  Merily Bluum
Reelika Langinen Helena Aare
Pille Ruotsalainen Kirsti Karlson

Alleaa 40

Birgit Mets ja Ülle Jääger

Fotod Koeru kultuurimaja
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„Miks sa siis just selle koha 
ostsid?“ küsib Krõõt „Tões ja õi-
guses“ oma mehe Andrese käest, 
kui nad jõuavad uude kodusse 
Vargamäe Eespere tallu. Selliselt 
võis mõelda ka Tammsaare ema 
Ann Hansen, saabudes 1872. 
aastal koos abikaasa Peetriga 
Tammsaare-Põhja tallu. Talu, 
millel oli kõigest 11% head ja 
haritavat maad, vajas palju tööd 
ja vaeva, et luua järeltulijatele 
vilja kandev pinnas. Peeter Han-
sen ei pööranud tähelepanu sel-
lele, et maapind oli vilets, vaid 
oli unistaja nagu Andreski, kes 
nägi, et soost oli võimalik maad 
juurde saada.

Vargamäed külastades võib 
märgata, et ümbrus on võrreldes 
Tammsaare lapsepõlvemaasti-
kuga palju muutunud. Kraavide 
kaevamine ja vee ärajuhtimine 
võimaldab saunikute hoonete 
juures jalutada ilma, et tekiks 
sohhu vajumise oht. Mets on 
kasvanud nii suureks, et talu 
väravast ei paista enam Järva-
Madise kiriku torni ega kuule 
kellade helinat. Siinse looduse 
muutust on põhjustanud jõe sü-
vendamine, karjatamise lõpeta-
mine ja ümberkaudsed suured 
kuivendustööd.

21. aprillil toimub Vargamäel 
seminar „Kultuur ja maastik“ 
(eelregistreerimine muuseum@
vargamae.ee või 5340 3461), kus 
muuseumi kuraator-varahoidja 
Siiri Kvell kõneleb eelpool too-
dud teemadel, lisaks tuleb juttu 
soode taastamisest ja soodest 

eesti kirjanduses. Tänapäeval 
on ilmsiks tulnud, et sood on 
vajalikud ning on hakatud soo-
maastikke taastama. Väärtuslik 
on puutumatu soo, kus on puhas 
vesi, ainulaadne taimestik ja loo-
mastik ning soo on ka oluline 
süsiniku siduja. Sellest täpse-
malt räägib rakendusgeoloog 
Marko Kohv, kes töötab ELFis 
soode taastamise projektis. Peale 
Tammsaare on soode temaatikat 
kirjanduses käsitlenud ka näiteks 
Oskar Luts. Sellest, kuidas eesti 
kirjanikud on soid kujutanud 
,räägib keskkonnateadlikkuse 
spetsialist Piret Pungas-Kohv.

Igal aastal külastatakse Varga-
mäed ning otsitakse neid kohti, 
mida on Tammsaare „Tões ja 
õiguses“ käsitlenud. Vargamäe 
ainulaadne maastik pakub lisand-
väärtust, peale muuseumiga 
tutvumise matkavad külasta-
jad ka ümberkaudsetel radadel 
ja rabades. Ka see aasta väisab 
muuseumit vähemalt kaks mat-
ka: jüripäeva ning roheliste ratta-
retk, millega austatakse looduse-
tundjat ja pikkade jalutuskäikude 
tegijat Tammsaaret, kelle sünnist 
möödub 140 aastat. Sünnipäeva 
puhul on võimalus tulla ja veeta 
terve öö soode ja rabade keskel 
ning võtta osa uuest paketist, kus 
koostöös Rummusaare puhke-
majaga saavad osalejad oma käte-
ga valmistada Eesti roogasid, teha 
ise teatrit, panna end proovile 
maastikumängus ning minna üle 
Kodru raba Järva-Madise kiriku-
ni. Kohtumiseni Vargamäel!

Kassa avatud 

E–R kell 11–19, 

L–P tund enne tasulise 

ürituse algust.

Tel 384 9137

• 10.04 kell 14.30 Paide 
Muusika- ja Teatrimaja 
etendus „Maamõõtjad“

• 11.04 kell 9.30 
Arvamuspäev

• 11.04 kell 19 Paide 
Muusika- ja Teatrimaja 
etendus „Maamõõtjad“

• 14.04 kell 11.30 ja 18.30 
ning
15.04 kell 11.30 
Koolitantsu finaal

• 18.04 kell 19 
Kaari Sillamaa 
Vampiirimuusikal 
„Verelegend“

• 19.04 kell 19 Vana 
Baskini Teater etendus 
„Öökuninganna“

• 21.-22.04 Teatri 
töötoad. 
Info www.pamt.ee

• 22.04 kell 10-16 
Jüripäev ja Jürilaat, 
„Parim Jürileib 2018“ 
konkurss, keskväljakul

• 26.04 kell 15 
Eesti Nõidade Liidu 
konverents

• 26.04 kell 19 
Komöödiateatri etendus 
Andrus Vaarik „Elu on 
parim meelelahutus“

• 27.04 kell 11 Järvamaa 
laste ja noorte laulu-
võistlus „Laulukaar 
2018“ eelvoor 

• 28.04 kell 12 Järvamaa 
laste ja noorte laulu-
võistlus „Laulukaar 
2018“ finaalkontsert

• 29.04 kell 12 
Südamelaul

• 02.05 kell 20 Comedy 
Estonia etendus - 
Sander Õigus 
soolotunniga 
“Kolmandas Isikus”

• 04.05 kell 19 Peeter 
Oja stand-up etendus 
„Eestlased - erilised 
inimesed“

KINOD

www.pamt.ee ja Paide 
Kino facebook lehel. 
Piletid 3€-4.5€, prillid 1€

NÄITUSED

• Andres Pleesi näitus 
„Muljed mere äärest” . 
Avatud kuni 28.04.

• Aleksandr Osvald 
August von Turro-
Lebardov’i näitus 
„Fenomen EESTI”. 
Avatud märts-aprill 2018

• „PAEKIVI – rahvuskivist 
rahva kiviks“. Näituse 
avamine 04.05 kell 14. 
Näitus jääb avatuks kuni 
30.06.2018.

www.pamt.ee

21. aprill seminar „Kultuur ja maastik“
21. aprill jüripäeva rattamatk
18.-20. mai roheliste rattaretk „Kuidas elad, Kõrvemaa“
19. mai muuseumiöö „Öös on pidu“ – lapse ristsed ja sünd
Lisainfo: www.vargamae.ee

Ürituste kava:

Inimene on loodust 
tundmatuseni muutnud

Tammsaare-Põhja talu põld, 1930ndatel.
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Põlva Mesikäpa hallis toimus 10. märtsil 
noorte seeriavõistluse „Nublust Nabiks“ III 
etapp. Järvamaa maadlejaid oli seekord 16.
 
Järva valla maadlejate paremad tulemused
-26 kg: Karl Kirsimets (Koeru) 5. koht, Renno Miko 
Aedmäe (Koeru) 10. koht
-32 kg: Oti Timur Aedmäe (Koeru) 3. koht
-38 kg: Timor Arusaar (Järva-Jaani) 2. koht
-75 kg: Kennet Künnarpuu (Järva-Jaani) 1. koht

Eesti noorte U16 vanuseklas-
si talvistel meistrivõistlustel Tal-
linnas saavutas Koeru KK õpila-
ne Andri Matrov kuulitõukes 5. 
koha tulemusega 12.59. Andri 
suutis viimasel katsel hästi kes-
kenduda ja parandada isiklikku 
rekordit 4 kg kuuliga ligi pool 
meetrit.

Paides toimunud Järvamaa 
koolide meistrivõistlustel sise-
kergejõustikus võitis Imavere 
PK poiss Gaimo Salumäe U14 
vanusegrupis paigalt kaugus-
hüppe (2.29) ja 600 m jooksu 

(2.03,5), tema vend Keimo 
Salumäe saavutas 3. koha 50 
m jooksus (7,1). Esikolmikus-
se jõudis ka mitmeid Koeru 
KK õpilasi. Neist edukaim oli 
Kirke Grünmann, kes võitis 
U18 vanuseklassi kõrgushüp-
pe (1.45) ja oli teine topis-
palliviskes (16.60/1kg). Sama 
vanusegrupi poiste seas võitis 
Elmar Braks kõrgushüppes 
2. koha (1.75). U16 grupis 
lõpetas 50 m finaaljooksu 
esimesena Karl Mattias Bob-
rovski (6,6). 

ARNIKA TEGELMANN

7. märtsil krooniti Ambla SK 
võrkpallimeeskond Lääne-Viru-
maa rahvaliiga võitjaks. Osales 
kümme meeskonda Lääne-Viru-
maalt ja erandkorras ka Ambla 
meeskond.  „Mängime seal juba 
neljandat hooaega, sest Järva-
maal napib mänguvõimalusi. 
Kaks aastat tagasi olime esime-
sed, eelmisel aastal kolmandad, 
sel aastal võitsime taas,“ ütles 
Aravete Spordi- ja Tervisekes-
kuse juhataja Leo Matikainen

Ka seal õnnestus neil küm-
nest voorust kaheksa võita. 
„Kaotasime 1:3 Laekverele ja 0:3 

Kadrinale, kuid et meil enam 
midagi mängus polnud, sai vii-
mast mängu võtta vabamalt ja 
platsile pääsesid need, kes on 
pidanud pikalt pingil istuma,“ 
selgitas Matikainen. Nimekirjas 
on Amblal tosin meest. 

Kohamängudes läks Ambla 
SK meeskond kokku Tõrre-
mäe ja Spordikool „A“ mees-
konnaga. „Meie meeskonnas 
mängivad amatöörid, SK „A“ 
meeskonnas aga Lääne-Viru-
maa noorte järelkasv, kes palju 
trenni teevad,“ ütles Matikai-
nen. „Võitsime mõlemad koh-
tumised, Tõrremäe 3:1 ja SK 
„A“ 3:2.“

Ambla SK võistkond rühkis 
ka Coolbeti rahvaliiga teise tu-
gevusrühma fi naalturniiri poo-
le – nad võitsid kindlalt oma 
alarühma. Kümnest mängust 
kaotati vaid kaks, tugevamad 
vastased olid Lival Sport ja KH-
Energiakonsult. 

13. märtsil võõrustas Ambla 
SK võrkpallimeeskond kodu-
saalis Aravete spordihoones 
Coolbeti rahvaliiga 1/8 fi naa-
lis Tartu valla meeskonda. Leo 
Matikainen tunnistas, et väike 
ärevus oli sees juba nädalava-
hetusel, sest eelmisel hooajal 
võttis neilt pjedestaalikoha just 
Tartu valla meeskond ja jättis 

Ambla SK neljandaks. „Kui täna 
kaotame, on hooaeg läbi,“ ütles 
Matikainen enne mängu.

Kahjuks täpselt nii läkski. 
Esimese geimi võitsid nad üs-
na ülekaalukalt 25:16. „Teises 
geimis olime ka 23:20 juhtimas, 
kuid siis lagunes meie mäng 
koost ning Tartu mehed said 
omal just hoo üles ja võitsid vii-
maks geimi 25:23,“ selgitas ta.

Järgnevates geimides klappis 
vastastel mäng hästi. Tartu vald 
võitis kolmanda geimi tulemu-
sega 25:20 ja neljanda 25:15 ja 
nii tuli vastu võtta kaotus 1:3. 
„Ju vastane tahtis rohkem või-
ta,“ tunnistas Matikainen.

Ambla võrkpallurid kogesid 
nii võite kui ka kaotusi

Lääne-Virumaa rahvaliiga võitja 2018 Ambla spordiklubi: (vasakult, ees) võistkonna kapten Marek Palandi, Marco 
Palandi, (taga) Martin Tamlak, Kalvi Kallaste, Rait Pihelgas, Rain Raukas, Kristjan Kallaste, Meelis Matkamäe.

Novembris asusid kümme 
meeskonda üle Järvamaa võist-
lema Koeru saalijalgpalli meist-
riliiga (KSJM) viienda hooaja 
tiitlile. Uute meeskondadena 
lisandusid FC Särevere ja SK 
Imavere. Esimest korda toimu-
sid kaks Mängupäeva väljaspool 
Koerut, Järva-Jaanis ja Imaveres. 

Senised neli hooaega on alati 
andnud erineva võitja. Seekord 
see muutus, kuna eelmise aasta 
meister Väinjärve Matkapesa 
(sel hooajal Tähetänava Sõda-
lased) suutis pingelises lõpu-
heitluses külma närvi hoida ja 
tiitlit kaitsta. Teiseks tulid naab-
rid Järva-Jaanist ja kolmandaks 
Koeru Tammelaks. Tammelaks 
on ainukene meeskond, kes on 
kõigil viiel hooajal tulnud meda-
lile, aga mitte võitnud tiitlit. Ehk 
siis kuuendal hooajal.

Algselt oli KSJM Koeru kesk-
ne, aga ajaga oleme liikunud 
edasi üle Järvamaa. Liigaga liitu-
miseks on tehtud pakkumised ka 
Väätsale, Amblale, Türi Ganvixi-
le. Heameel oleks näha kunagi 
liigas ka ühte Paide meeskonda.  

Senised KSJM võitjad: 
2013/14 FC Ervita, 2014/15 FC 
Vahuküla, 2015/16  Türi Liver-
nal,  2016/17  Väinjärve Matka-
pesa, 2017/18  Tähetänava Sõ-
dalased. 

KSJM 2017/18 meistrid on 
Tähetänava Sõdalased (pil-
dil): Gedrig Galkovski , Jarmo 
Jürgen, Matis Jürgen, Jürjo Jür-
gen, Alor Jürgen, Alo Jürgen, 
Jürmo Jürgen, Aliis Jürgen, Eero 
Eelma.

II koht FCF Järva-Jaani 
SK:  Taavi Idavain, Arto Saar, 
Elgar Kõll, Maidu Jamnes, Karl 
Kanne, Ardi Kender, Oskar Möl-
der, Marko Mitt, Markus Susi, 
Miko Trahv, Risto Trahv, Timo 
Trahv, Teele Vespere.

III koht Koeru Tamme-
laks: Mihkel Kesa, Tarmo Saar, 

Ervin Kõll, Ivar Nagla, Silver 
Kruusalu, Kaspar Kruusalu, 
Joosep Lohur, Andre Mägi , Ran-
nar Remmelgas, Hendrik Tammi.

4. Havi/Udeva TAS, 5.SK 
Imavere, 6. SK Koeru Vetera-
nid 40+, 7. Türi Livernal, 8. FC 
Ervita/JK Light, 9. FC Alliku 
Pakiauto, 10. FC Särevere.

KSJM 2017/18 auhinnad
Parim mängija : Ervin Kõll 

(Koeru Tammelaks)
Parim naismängija: Aliis Jür-

gen (Tähetänava Sõdalased)
Parim noormängija: Marek 

Koroljov (FC Ervita/JK Light)
Parim veteran: Karel Voolaid 

(SK Koeru Veteranid 40+)
Parim väravavaht: Ardi Ken-

der (FCF Järva-Jaani SK)
Suurim väravakütt: Lauri 

Reinpõld (Imavere SK)  28 ta-
bamusega

Fair-Play: Sander Resev (SK 
Koeru Veteranid 40+) 

KSJM kuldne viisik: Ardi 
Kender, Jürmo Jürgen, Ervin 
Kõll, Maidu Jamnes, Matis Jür-
gen.

Hooaja lõpetuseks sooviks 
tänada meie kalleid toetajaid ja 
abijõude, ilma kelleta KSJM ei 
toimuks. Suurimad tänud Ke-
vin-Kaur Ulkile, peakohtunik 
Viljar Pennertile ja teistele koh-
tunikele.

Meie toetajad ja abilised: 
Sandre talu, Eesti jalgpalli liit, 
Vormsi Õlu, Alliumi UPI, Pääs-
teameti ennetustöö osakond, JK 
Light, Koeru spordiklubi, OÜ 
Kvaliteetinkasso, Mithra OÜ, 
Koeru keskkool, pubi Janune 
Kägu, EestiMees, Järva Valla 
Leht, Alvar Soome, Kummi-
haid OÜ, Kilplaste Koda, Sir-
Loin OÜ, Koeru Kommunaal, 
Margus Kupp, OÜ Tannenro-
de, OÜ Tammelaks, Vao saun, 
AS E-Piim, AS Konesko – aitäh 
kõigile! 

KSJM

Tulemusi kergejõustikuhallist

Nimemuutus 
võiduta ei jätnud
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KALJU KERTSMIK

SA Valgehobusemäe suusa-ja puhke-

keskuse juhataja

Sel aastal algas talv suhte-
liselt hilja, pannes ka keskuse 
töötajad proovile. Esimene 
külmaperiood saabus alles 
10. jaanuaril, mis võimaldas 
alustada kunstlume tootmist 
keskuse suusaradadele, lume-
laua- ja mäesuusakrossirajale, 
lumelaua- ja mäesuusanõlvale, 
tuubirajale ning laste kelgumäe-
le. Kokku kaeti kunstlumega 
1,8 km suusaradu ning mäed, 
krossirada ja laste kelgumägi. 
Talviste tegevustega saime alus-
tada 13. jaanuaril. Veebruaris 
tuli juurde ka looduslikku lund, 
mis võimaldas suusarajad sisse 
teha ka Kõrvemaa ühendatud 
suusaradadele. Kokkuvõttes 
võib öelda, et suusatalve pik-
kus oli 2,5 kuud, millest ainult 
kunstlumega perioodi pikkus 
oli 1,5 kuud. 

Et viimaste aastate talved 
on olnud suhteliselt hilised, 
siis on enamik spordivõistlusi 
ja üritusi planeeritud just veeb-
ruari- ja märtsikuusse. Rõõm 
on tõdeda, et kõik planeeritud 
spordivõistlused keskuses said 
korraldatud! 

Uudne keskuse talveprog-

rammis oli see, et nädalava-
hetuste puhkepäevadel pak-
kusime keskuse külastajatele 
elavat muusikat, esinemas 
käisid lõõtspillimängijad Eesti 
eri paikadest. Lõõtspilli pärast-
lõuna avasid meie valla enda 
muusikud, Albu Karmoškad. 
Lõõtspillimuusika pärastlõunad 
võeti keskuse külastajate poolt 
väga hästi vastu ning meid võr-
reldi Austria suusakeskustega, 
kus samuti on elav muusika.

Talveüritused algasid rah-
vusvahelise lumepäevaga 21. 
jaanuaril, kus osales aktiivselt 
ka vabariigi president. Sel päe-
val oli võimalus kõigil huvilistel 

osaleda lumelaua ja mäesuu-
sa grupitundides ning õppida 
murdmaasuusatamist. Osava-
mad said lumelauakrossirajal 
aja peale sõita. 

2. veebruaril toimus tradit-
siooniline suusapäev Albu põ-
hikooli õpilastele, kus Suusa-
bussi treener õpetas murdmaa-
suusatamise algtõdesid. Vastla-
päev oli sel aastal eriti rohke-
arvuline, kus osales lisaks Albu 
põhikoolile veel kuus kooli ja 
kolm asutust. Eesti vabariigi 
100. sünnipäeva tähistas meie 
keskus teatemaratoniga, mis 
oli selles formaadis esmakord-
ne ning võeti osalejate poolt 

hästi vastu. Märts algas Albu 
lahtiste meistrivõistlustega 
suusatamises, millele järgnes 
traditsiooniline Valgehobuse-
mäe Talvefestival. Talvefesti-
vali raames toimus 18. Albu 
Suusasõit Jaak Mae karikatele. 
Sellel võistlusel on igal aastal 
midagi põnevat ka pealtvaata-
jatele. Sel korral läksid rajale 
vahetult enne meeste FIS starti 
neli suusakuulsust: Frode Es-
til, Jaak Mae, Andrus Veerpalu 
ja Raul Olle. Nende ülesanne 
oli rada enne võistlust lahti 
suusatada. Frode Estil andis 
ka lastestardid. Talvefestivali 
raames toimus esmakordselt 

meie krossirajal Eesti Freesty-
le noortesarja IV etapp, kus 
osales noori lumelaudureid ja 
mäesuusatajaid üle Eesti. 

Krossi põhisündmuseks võib 
sel talvel pidada Eesti MV lu-
melaua- ja mäesuusakrossis, 
mille tarvis oli keskus koos 
Ivar Kruusenbergiga ette val-
mistanud tehniliselt nõudliku 
raja. Finaalide start anti, nagu 
suurtel võistlustel tavaks, spet-
siaalsetest väravatest, mis on 
ainulaadsed terves Baltikumis 
ja mille ehitas toetuse korras 
meie valla ettevõte OÜ Teras-
man. Nädal hiljem korraldati 
keskuses legendaarne Valgeho-
busemäe Rodeo, mis oli sel aas-
tal esmakordselt meie keskuse 
korraldada. Võistluste hooajale 
pani punkti Valgehobusemäe 
Suusakross / Ambla SK suusa-
seeria 4. etapp.

Et võistlused korralikult pee-
tud saaks, oli vaja lisaks keskuse 
töötajatele, vabatahtlikke, kes 
olid abiks võistluste korralda-
misel. Suur tänu teile: Merike 
Nuiamäe, Ene Ott, Malle Lomp, 
Kersti Kertsmik, Ivi Madison, 
Anita Homin, Merike Kernu, 
Irina Poddubnaja, Siim Kossar, 
Maarja Liiv, Tiiu Kiilmann, Ülar 
Kütismaa, Kadri-Ann Kertsmik, 
Ardi Teder, Kristo Tamsalu, An-
na Maria Praks.

Hiljem alanud talv võimaldas keskuses 
kõik planeeritud võistlused läbi viia
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Töö nr I        
    Ülesanne: Värvime ära Peetri    

bussijaama  Peetri kihelkonna  

seelikuvärvidesse ja korjame     

kokku bussijaama ümbrusest 

sodi. Paigaldame keskväljakule 

teadetetahvli. 

 

   Töö nr II 

 

Ülesanne: Koristame pargi oksasodist, 

riisume kokku vanad lehed ja pühime 

puhtaks laululava. Lisaks kaevame 

välja mõned suuremad kivid ja 

kännud, mis segavad pargi hooldamist) 

Kaasa võtta ( reha, luud kellel võimalik 

ka aiakäru ) 

5. mai kell 10.00 

Hakkame kogunema kell 9.30st Peetri rahvamaja ette. Jagame 
ülesanded ning tööriistad. 

Pakume talgusuppi ja kringlit ! 
Soovijad saavad pärast sauna.  

Täpsem info: Getter Klaas, getter@kareda.ee, tel: 56662038 

Registreeri ennast kindlasti, siis varustame kinnastega ja oskame ka supi 
ning kringlikogust arvestada. 

Teeme üheskoos kodukandi ilusaks ! 

Disgolf'i mitteamet-
lik maailmarekord 
sünnib Järva-
Jaanis

ARTO SAAR

MTÜ Järva-Jaani Discgolfi Klubi liige ja 

Järva-Jaani 100 võistluse peakorraldaja

5. mail toimub Järva-Jaani 
alevis suurim disc golf'i-võist-
lus, mida Eestis on peetud. Teist 
aastat toimub 100-korvisel aju-
tisel rajal tõeline disc golf'i-ma-
raton, kus 400 disc golf 'i sõpra 
veedavad pika päeva, et selgitada 
enda seast parimad. Järva-Jaa-
ni Discgolfi  Klubi korraldatud 
võistlusel osales eelmisel aastal 
219 sportlast, kuid sel aastal sai 
võistlus täis registreeritud vaid 
kolme päevaga ning paarsada 
inimest jäi kahjuks ukse taha. 
Guinessi rekordiks seda regist-
reerida ei saa, sest see toimub 
ajutisel rajal, kuid mitteametli-
kult võib seda sündmust maail-
marekordiks nimetada küll, sest 
kuskil pole nii pikka rada kor-
raga maha pandud ega korraga 
rajal nii palju võistlejaid.

Ka pealtvaatajad on oodatud 
seda võistlust kaema. Kes pole 
veel selle alaga tutvust teinud, 
aga tahaks ka värskes õhus en-
nast liigutada, võtke ühendust 
Järva-Jaani Discgolfi  Klubiga, 
et kokku leppida väike koolitus 
või siis ise omal käel harjutada 
Järva valla erinevatel radadel 
(Järva-Jaanis Võllastel, Aravetel 
koolimaja juures või Valgeho-
busemäel). 
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Reakuulutused
Ostame Toyota ja Mercedes marki 
sõidukeid, võib ka pakkuda muid 
marke sõidukeid. Tel 5567 8016

OÜ Estest PR ostab metsa- ja põl-
lumaad. Tel 504 5215, 514 5215, 
info@est-land.ee

Sõiduautode kokkuost. Tuleme ko-
hale üle Eesti. Tel 553 3060. Väga 
kiired tehingud! Raha kohe kätte!

Müüa tooreid küttepuid (lepp, 
sanglepp, kask, okaspuu). Mõõ-
dud 25-60 cm, vastavalt kliendi 
soovile. Tel 501 3862

Müüa soodsalt 3-meetriseid küt-
tepuid. Tel 507 4553

Igasuguse elektroonika remont, 
arvutite remont. Täpsem info 
web.zone.ee/teleriteremont/  
Tel 5810 4539, Järva-Jaani

Müüa saetud ja lõhutud kuivi küt-
tepuid (30 cm, 40 cm ja 50 cm).  
Tel 504 5632

Metsa korraldamine, hindamine 
ja nõustamine alates 1993. 516 
5071, Aarne 

Müüa lõhutud küttepuid (pikkus 
vastavalt soovile, erinevad puulii-
gid).  Müüme ka kuiva ja 3 m küt-
tepuud.  Tel 507 4553

Müüa saetud, lõhutud küttepuud! 
Eri pikkused. Tel 5346 0394

Müüa 2-toaline korter, 52.1 m2, 2/1, 
renoveeritud majas Ervital, Väinjär-
ve ääres. Madalad kulud. Tel 566 
8044

Ostan nõukaaegseid mänguasju ja 
portselanist kujukesi. Tel 5590 6683

Ostan vanaaegseid asju 5555 5527 
vanaaegsedasjad@gmail.com

salongi keemiline puhastus •  välipesu
vahatamine • pigileotuspesu • poleerimine 

värviparandused • korrosiooni tõrje
Info ja broneerimine tel 5307 2245

koeruautopesu@gmail.com
FB/Koeru Autopesula

ANTS SAAVAN
PAVEL GERASSIMOV
ANDRUS NOORMÄGI
SALME TÕNISSON

LEILI LUMISTE
MAIE ALTMETS

MALLE-PILVI AIAOTSA
MAIRE VALDARU
AVE LAANEMÄE

UUS KODANIK
KAREL VARES
ASKO SUVISTE
RÜNNE NEGUS
KARL-JOOSEP SUVISTE
RASMUS SÕMERMAA
ROMILI LUSMÄGI
ANNELI UDUSAAR
HEILI MARIA SONN
SIRELI SAAR

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

htr@htr.ee, tel 564 1485. 
RAKVERE

Hinnapäring www.htr.ee

Vee- ja kanalisatsioonitorustike, 
septikute, biopuhastite ja 

kogumismahutite paigaldus

Pandivere Pansion 
otsib oma kollektiivi

•  Hooldajat
•  Meditsiinitöötajat

Pakume konkurentsivõimelist palka.  
Töö vahetustega

Asume Järva vallast 10 km, 
Väike-Maarja vald, Vao küla

Info tel 5 200 066 või 
info@pandiverepansion.ee

www.pandiverepansion.ee

MÜÜA KASUTATUD, 
väga heas seisus ja tugevad 

KUMMIMATID    

Mõõdud: 72 x 68 cm, paksus 2,7 cm
Hind 7–8 eurot, sõltub kogusest

Kui on küsimusi, võtke julgelt ühendust 
tel 5370 7039, dvora@hot.ee     

MATTE ON  OSTETUD: 
hobusetallide boksidesse, pesuruumidesse, keldritesse, 

puidu- ja metallifirmadesse põrandakatteks, aiamaadele, 
staadionitele, jõusaalidesse jne. 

Kasutusvaldkond on väga lai.

 

EKRE Järva valla 
osakond korraldab 

28. aprillil kell 14 
Päinurme rahvamajas 

KEVADKONTSERDI 

Esineb meesansambel 
PangePoisid

Rahvaga kohtub riigikogu liige 
Jaak Madison

Kaetud kohvilaud
Üritus on tasuta

TÄNAME KONTSERDI TOETAJAID.


